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L R K S A 65-jam 
SEIMUI PRAĖJUS

SVARBESNI LRKSA 65-jo 
SEIMO NUTARIMAI

LRKSA 65-sis seimas, įvykęs 
šių metų liepos 30 ir 31, rug- 
piūčio 1 ir 2 Chicagoje, jau įsi
jungia šios organizacijos istori
jon.

Pasidėkojant Seimo rengimo 
korriitetui, kuriam vadovavo 
energingas ir veiklus pirminin
kas kun. Adolfas Stašys, seimas 
buvo paįvairintas šauniais pa
rengimais. Minėtam komitete 
darbavosi ir kiti ’žymūs Susivie
nijimo ir kitų organizacijų nariai 
ir veikėjai, būtent: Religinės 
komisijos vadovas kun. C. Aug
lys, banketo komisijos vadovė 
K. Bertužienė, Jaunimo progra
mos — Ignas Sakalas; dr. Vi. 
Simaitis, Andrius Povilaitis, Po
vilas Žumbakis, Stasys Juras — 
kaip informacijos komisijos na
rys, daug pasidarbavęs seimo ir 
bendrai Susivienijimo skelbi
mui. Į bendrą komitetą taipgi 
įėjo Stasys Rauckinas, Kazys Ru
binas, A. Zailskas, dr. Petras 
Bobelis, dr. K. Sidlauskas, An
tanas Gulbinskas, Albinas Kur- 
kulis, Kazys Kleiva, teis. Petras 
Jokubka, Feliksas Sereičikas ir 
kiti Chicagos apskrities vei
kėjai.

Pasidėkojant Susiv. dvasios 
vado prel. J. F. Baltusevičiaus, 
vyskupo Vincento Brizgio, kun. 
A. Zakarausko ir jo asistentų 
pasidarbavimui iškilmingos 
šeiminės pamaldos, įvykusios 
liepos 30 majestotingoje Marijos 
Gimimo parapijos bažnyčioje, 
taipgi bažnytiniai giedojimai, va
dovaujant muz. Vladui Baltrušai
čiui, paliko neišdildomus įspū
džius chicagiečiams ir iš toles
nių kolonijų atvykusioms at
stovams ir svečiams.

MIRĖ 
PROF. ANT. SALYS

Nuotr. V. Maželio

Philadelphia, Pa. — Liepos 31 
po sunkios ligos mirė kalbinin
kas prof. Antanas Salys, 70 m. 
amžiaus.

Palaidotas ketvirtadienį, rug
pjūčio 3.

Velionis buvo gimęs 1902 m. 
liepos 21 Reketės kaime, Salan
tų valsčiuje, Kretingos apskrity.

Kalbų mokslus ėjo Kauno, 
Leipcigo ir Hamburgo univer
sitetuose. Profesoriavo Vytauto 
Didžiojo, Vilniaus, Greifswaldo 
ir Tiubingeno universitetuose, o 
nuo 1947 m. iki šiol profesoria
vo Pennsylvanijos universitete 
— dėstė baltistiką ir slavistiką.

Kalbos dalykais rašė lietuvių 
ir kitų tautų laikraščiuose ir žur
naluose, enciklopedijose; kartu 
su prof. A. Sennu suredagavo 
5 tomus vokiško žodyno.

Paliko žmoną Sofiją, dukrą 
Rimgailą ir kitus artimuosius.

Šermenyse ir laidotuvėse da
lyvavo artimieji, tarp jų Susivie
nijimo Iždo globėjas dr. VI. Si
maitis su žmona.

Įžymiųjų visuomenininkų inž. 
Antano ir Marijonos Rudžių 
rezidencijoj atstovams ir sve
čiams surengtos vaišės parodė, 
kad ir tokiuose didmiesčiuose, 
kaip Chicagoje, yra tikrai lie
tuviško nuoširdumo ir vaišingu
mo tautiečių. Kaip žinoma, inž. 
Antanas Rudis yra buvęs LRKSA 
viceprezidentas, Amerikos Lie
tuvių Tarybos pirmininkas ir ki
tų bendrinių ir patriotinių or
ganizacijų veikėjas ir vadovas. 
Jis, kaip 64 seime išrinktos ko
misijos pirmininkas paruošt stu
diją dėl tolesnės Susivienijimo 
veiklos, šiame seime padarė iš
samų pranešimą apie fratemali- 
nių ir komercinių organizacijų 
veiklą ir davė pavyzdžių, kaip 
pakelti Susivienijimą finansiniu 
ir narystės atžvilgiais. Marijona 
Rudienė duoda veiklumo ir pat
riotiškumo pavyzdį kitiems mū
sų tautiečiams; tai nenuilsta
mos energijos veikėja, dabartinė 
Bendrojo Amerikos Lietuvių 
Šalpos Fondo direktorių tarybos 
pirmininkė. Ji ir 65 seimą ve
dė labai pavyzdingai, duodama 
tikslius paaiškinimus svarsto
mais reikalais lietuviškai ir ang
liškai.

Šeiminis banketas
Liepos 30 Sheraton Motor Inn 

motelio salėje įvyko šeiminis 
banketas. Dalyvavo rinktinė 
Chicagos publika, daug įžymių 
veikėjų, profesionalų, taipgi iš 
įvairių kolonijų suvažiavusių at
stovų ir svečių.

Banketas pradėtas Amerikos ir 
Lietuvos himnais, kuriuos su
giedojo visi dalyviai, pianu ly
dint panelei M. Donarovich ir 
trimitu Dovydui Donarovich.

Turiningą invokaciją sukalbė
jo prel. J. F. Baltusevičius.

Kalbas pasakė vyskupas V. 
Brizgys, Altos pirmininkas dr. K. 
Bobelis, Juozas B. Laučka ir il
gametis Susivienijimo prezi
dentas Leonardas Šimutis. Kal
bėtojai aukštai įvertino Susi
vienijimo darbus ir nuopelnus 
ne tik fratemalinėje srityje, bet 
ir religinėje, tautinėje ir kultū
rinėje srityse. Jie aiškino, kiek 
Susivienijimas prisidėjo prie pir
mųjų lietuviškų parapijų steigi
mo; paruošė pirmosioms lietu
vių mokykloms reikalingų vado
vėlių; rėmė Amerikos lietuvių 
seselių vienuolynus aukomis ir 
prieinamomis paskolomis; rėmė 
Lietuvoje veikusias švietimo ir 
kultūros įstaigas, kaip Lietuvių 
Dailės draugiją, Saulės, Ryto ir 
kitas.

Meninę programą išpildė p. A. 
Simonaitytė, pianu palydint 
muz. A. Vasaičiui. Ji padainavo 
“Mylėk, lietuvi”, “Oi gražu, gra
žu”, “Tų mergelių dainavimas” 
ir “Valsas”. Dainų išpildymą 
lydėjo gausūs publikos plojimai.

Programai sumaniai vadovavo 
Seimo rengimo komiteto pirmi
ninkas kun. Adolfas Stašys.

Artistė D. Kučėnienė per
skaitė sveikinimus, gautus iš 
JAV prezidento Richard Nixon, 
kardinolo J. Cody, Chicagos 
majoro Richard Daley ir Illinois 
valstybės gubernatoriaus Ogil
vie.

Benketui pasibaigus dalyviai 
dar ilgai nesiskirstė; chicagie- 
čiai suėjo į pažintį su atstovais 
ir svečiais, atvykusiais iš kitų ko
lonijų. Pasigirdo lietuviškų dai
nų, o jaunesni šoko lietuviškus 
šokius, pianu lydint seselei Elz
bietai ir muz. A. J. Aleksiui.

“H Populo” Romoje birt. 15 
pranešė, kad sudaryta Tarptauti
nis Komitetas Žmogaus teisėms 
Sovietų Rusijoje ginti. Komiteto 
būstinė bus Briusely, jo pirm. — 
Rene Cassin. Kiti nariai: italai, 
olandai, belgai, liuksemburgie
tis ir kt. (Elta).

JAV-tyblų Prezldtnto R. M. Nixon 
sveikinimas LRKSA seimui
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WUX THE WHITE HOUSE, WASHINGTON, DC
DR. C. K. BOBELIS, SHERIDAN MOTOR INN, 5400 SOUTH 

CICERO AVE., CHICAGO, ILli
MY WARMEST GREETINGS .GO OUT TO THE MEMBERS 

OF THE LITHUANIAN ROMAN CAWOLIC ALLIANCE OF AMERICA 
AS YOU HOLD YOUR SIXTY-FIFtH CONVENTION AND CELEB
RATE THE EIGHTY-FIFTH ANNIVERSARY OF YOUR FOUNDING.

I WARMLY APPLAUD THE RICH CULTURAL TRADITIONS YOU 
PERPETUATE AND THE SPIRITUAL STRENGTH AND 
SUSTENANCE YOU BRING TO COMMUNITIES ACROSS THE 
NATION. YOUR GOOD WORKS ARE AN INSPIRATION FOR 
ALL YOUR FELLOW CITIZENS.

MAY YOU HAVE A MOST SUCCESSFUL AND MEMORABLE 
SESSION.

RICHARD NIXON

NAUJA LRKSA VADOVYBĖ
DIREKTORIŲ TAPYBOS NARIAI

DVASIOS VADAS — Prel. J. F. Baltusevičius-Boll, Wilkes-Barre, 
Pa.

PREZIDENTAS — Adv. Thomas t. Mack, Wilkes-Barre, Pa. 
VICEPREZIDENTAS — Mrs. Alvera Balanda, Waterbury, Conn. 
IŽDININKĖ — Mrs. Leokadia Donarovich, Lansdowne, Pa.
SEKRETORIUS — Pranas J. Katilius, Scranton, Pa.
IŽDO GLOBĖJAI — Dr. Vladas Šimaitis, Chicago, Ill.; Vito 

A. Yucius, Pittsburgh, Pa.
DAKTARAS KVOTĖJAS — Dr. Albertas J. Valibus, Kingston, Pa. 
DIREKTORIAI — Mrs. Albina Poška, Chicago, Ill.; Bronius Bo

belis, Brooklyn, New York; Vytautas Paulauskas, Ply
mouth, Pa.

KONSTITUCINĖS KOMISIJOS
Labdarybės komisija: Marijona Šrupšienė, Julė Salasevičie- 

nė ir Rozalija Kižienė.
Spaudos ir informacijos: kortip. Aleksandras Aleksis, Joan 

Baranoski ir Matas Zųjus.
Statutų komisija: Ona Bemotaitytė, Pranciška Katilienė ir Ag

nes Comitz.
Jaunimo ir Teismo komisijas pavesta sudaryti Direktorių 

Tarybai.

65-|o SEIMO R2ŽŪUUC1JOS

Lietuvių Kultūros Fondo įsteigimo reikalu

LRKSA 65-sis seimas, analizuodamas Susivienijimo 85 metų 
atliktus darbus, nutaria ir toliau tęsti Susivienijimą įkūrėjų valią 
ir dėl to prašo Direktorių Tarybą ir visas komisijas įsteigti 
atskirą Lietuvių kultūros fondą (Lithuanian Catholic Alliance 
Cultural Fund) — lietuvių tautinei, kultūrinei ir religinei veiklai 
remti.

Fondo lėšos sutelktinos iš Susivienijimo narių savanoriškų 
aukų (dividents, etc.) ir Direktorių Tarybos paskiriamų sumų.

Seimas pageidauja, kad Lietuvių kultūros fondas pradėtų 
veikti 1973 m. vasario 16 dieną, Lietuvos Nepriklausomybės 
atstatymo 55-tose metinėse.

II
,RKSA 65-sis seimas užgiria Lietuvių Enciklopedijos leidimą 

anglų kalba ir skatina narius ir skyrius lietuvių enciklopedijos 
leidimą remti.

III
LRKSA 65-sis seimas, išklausęs ALT pirmininko ir Susivie

nijimo atstovų pranešimus, mano (tiki), kad tik sutelktinė visų 
lietuvių politinė veikla yra veiksmingiausia (effective) Lietuvos 
išlaisvinimui rr dėl to ragina Susivienijimo vadovybę, visas kuo
pas ir atskirus narius remti Amerikos Lietuvių Tarybos (ALT) 
veiklą, kuri apjungia visų lietuvių valią.

IV.
LRKSA 65-sis seimas skatina Direktorių Tarybą dėti pastan

gų, kad Susivienijimas pasidarytų jungiamasis veiksnys (get 
together) senųjų ir naujųjų amerikiečių kartoms. Tam tikslui 
Susivienijimas skatina narius gerbti vienas kitų kalbą ir kultū
rinius skirtumus.

LIETUVOS ATSTOVO JUOZO KAJECKO 
SUKAKTIS

MIRĖ
L. PRAPUOLENIS

A. a. Leonas Prapuolenis

Lietuvos Atstovui Washingto
ne, Juozui Kajeckui š. m. bir
želio 17 d. suėjo 75 m. amžiaus.

J. Kajeckas gimęs 1897 m. 
birželio 17 d., Shenandoah, Pa. 
Jis diplomatinę karjerą buvo 
pradėjęs 1929 m. gruodžio 11 
d. Nuo 1930 m. ligi 1935 m. 
gegužės 1 d. — Lietuvos pasiun
tinybės sekr. Londone. Tuo 
metu Kajeckas ėjo ir konsulo 
bei pasiuntinio pareigas. Nuo 
1935 m. dirbo Užsienio Rei
kalų Ministerijos centre Kaune, 
1939 - 1940 m. rugsėjo mėn. 
Lietuvos pasiuntinybės pa
tarėjas Berlyne. 1940 m. rugsėjo 
mėn. pabaigoje atvyko į JAV 
ir nuo 1940 m. spalio 1 d. pra
dėjo eiti pasiuntinybės patarėjo 
pareigas Washingtoae, gi nuo 
1957 m. gegužės 11d. Lietuvos

Atstovas Washingtone charge 
d’affaires titulu a. i., nuo 1968 
m. — charge d'affaires titulu.

(Elta)

ATSTOVO PADĖKA

Mano 75 metų amžiaus sukak
ties proga susilaukiau skaitlingų, 
malonių sveikinimų bei lin
kėjimų.

Nebegalėdamas atspėti kiek
vienam asmeniškai padėkoti, 
bent šiuomi reiškiu visiems 
mane sveikinusiems gilia nuo
širdžią padėką.

Esu labai visiem dėkingas už 
man ta proga pareikštą dėmesį 
ir linkėjimus.

J. Kajeckas,
Lietuvos Atstovas

65-sis seimas apsvarstė daug 
pasiūlymų ir pravedė eilę nuta
rimų, iš kurių ypatingai pažymė
tini šie:

1. Priimtas Direktorių tarybos 
ir kai kurių kuopų pasiūlymas į- 
vesti jungtinį fondą (Consolida
ted Fund). Gavus apdraudos 
departamentų patvirtinimą, 
jungtinis fondas padarys Susi
vienijimo veiklą daug lankstes
ne, įgalins stembesnėmis su
momis paremti projektus or
ganizacijos gerovei, kaip kad 
naujų narių vajų pravedimus, 
generalinių organizatorių sam
dymą, pakėlimą kuopų fin. sek
retorių atlyginimus, taipgi galės 
stipriau paremti aktualius reli
ginius, tautinius ir kultūrinius 
reikalus.

2. Pravestas pasiūlymas, pa
vedant Direktorių tarybai sam
dyti egzekutyvį direktorių ve
dimui centro įstaigos reikalų.

3. Nutarta pakelti kuopų fi
nansų sekretoriams atlyginimą 
iki 10 centų į mėnesį nuo nario, 
vieton buvusių 7 centų.

4. Pavesta Direktorių tarybai 
iki kito seimo išstudijuoti ir pa
ruošti atitinkamą planą sutvarky

POTVYNIS PADARĖ ŽALOS 
CENTRO ĮSTAIGAI

Nors Susivienijimo namas yra 
apynaujis ir pastatytas žymiai 
aukštesnėje vietoje, negu kitos 
nusiaubtos vietos, vis dėlto šis 
potvynis ir jį gan skaudžiai palie
tė. Išoriniai namas išliko visiškoj 
tvarkoj. Viduje vanduo pasiekė 
virš 5 pėdų ir pro išlaužytas 
stiklines duris sūkuriai išnešė 
apščiai rekordų, knygų ir suža
lojo rakandus.

Pasidėkojant Egzekutyvio 
komiteto nariams: dvasios va
dui prel. J. F. Baltusevičiui, sek
retoriui adv. Thomas E. Mack, 
iždininkei Leokadijai Donaro
vich ir jos šeimai, taipgi direk

Chicago, Ill. — Liepos 23 mi
rė įžymus visuomenininkas, 
patriotas, 1941 m. birželio 23 
prieš raudonuosius okupantus 
sukilimo vadovas Leonas Pra
puolenis, 59 m. amžiaus.

Palaidotas liepos 29 iš Šv. M. 
Marijos Gimimo bažnyčios šv. 
Kazimiero kapinėse.

Velionis buvo gimęs 1913 
m. liepos 9 d., Daugelaičių kai
me, Kybartų valsčiuj, Vilkaviš
kio apskr. 1936 m. baigė Karo 
mokyklą. 1939 baigė Prekybos 
institutą Klaipėdoje.

Buvo pogrindžio veikėjas, drą
sus kovotojas prieš okupantus 
bolševikus ir nacius, baustas ka
linimais ir koncentracijų lage
riais. Su kitais pogrindžio veikė
jais sudaryta laikinoji vyriausy- 

xbė 1941 m. birželio 23 paskel
bė Lietuvos nepriklausomybės 
atstatymą.

mui apdraudų nariams, sulau
kusiems 85 metų ir daugiau 
ir įvesti naujus modemiškus ir 
praktiškus apdraudos planus.

5. Seimas pareiškė pageida
vimą, kad Direktorių taryba 
stengtųsi išleisti oficialų orga
ną “Garsą” kas mėnuo, ypatin
gai kai susidarys palankesnės 
galimybės, įvedus jungtinį fon
dą.

Gyvų diskusijų sukėlė kuopų 
pasiūlymai centro įstaigos bu
veinę perkelti j bet kurią vietą, 
gavus Pennsylvanijos departa
mento leidimą. Išdiskutavus, 41 
balsu prieš 29 buvo nutarta cent
ro buveinę palikti Wilkes-Barre 
rajone, kur Susivienijimas yra 
įsteigtas ir kur yra įregistruo
tas originalus čarteris.

Seimas gavo daug sveikinimų 
iš aukštų vyriausybės pareigūnų, 
liet, organizacijų vadovybių ir 
k. LRKSA 103 kuopos, Roches
ter, N. Y., delegatai Valerijonas 
ir Viktorija Vitkai nukentėjusiem 
nuo potvynio sušelpti asmeni
niai paaukojo 20 dol., o .36 kp., 
Washington, D. C., sekr. Louise 
C. Eurkoos tam pačiam tikslui 
prisiuntė 15 dol.

toriui Pranui Katiliui, redakto
riui Matui Zujui, ofiso darbinin
kėms Roseanne Valkevičifltei, 
Elenai Miškinytei, Elenai Men- 
siskaitei, Elaine Eckert ir Alex 
Melnik, vandeniui atslūgus, tuoj 
imtasi rekordus tvarkyti, sunai
kintus atnaujinti. Centro įstaigos 
operavimas buvo pradėtas be ati
dėliojimų ir patarnavimas na
riams ir interesantams netrukus 
įėjo į normalias vėžes.

Suprantama, nuostoliai ne
maži; prisieis namą išdažyti iš 
vidaus ir atlikti kitus pataisy
mus.

Į JAV-tybes atvyko 1955 m. 
Apsigyvenęs Chicagoje, įsijungė 
į tautinę patriotinę veiklą.

Paliko žmoną Birutę, sūnus 
Šarūną, Patri mpą, Šviedrį, 2 anū
kus, 2 seseris ir kitus artimuo
sius.

KUNIGŲ VIENYBĖS SEIMAS
Thompson, Conn. — Rugpjū

čio 9-10 dienomis Marianapolio 
kolegijos patalpose įvyko meti
nis Amerikos Lietuvių Kunigų 
Vienybės seimas gausiai daly
vaujant JAV-bių, Kanados ir ki
tų kraštų lietuviams kunigams. 
Išklausyti centro valdybospa- 
reigūnų raportai ir pranešimai; 
prelegentų paskaitos; apsvars
tyti lietuviškojo mišiolo paruo
šimo ir išleidimo ir kiti aktua
lūs religiniai, tautiniai ir kultū
riniai reikalai.

L. VYČIŲ seimas
Cleveland, Ohio. — Rugpifl- 

čio 23 - 27 d. d. įvyksta 59- 
sis metinis Lietuvos Vyčių sei
mas su bažnytinėmis iškilmė
mis, posėdžiais, banketu, kon
certu, sporto rungtynėmis, įvai
riais kitais parengimais.

Sveikiname Vyčių seįmą ir lin
kime geriausių sėkmių.

Viko Seimas šiais metais įvyks 
CIevelando mieste, Ohio, lapkri
čio 25 - 26 d. Gyveną Cleve- 
lande Vliką sudarančių organiza
cijų vadovai jau pradėjo pa
ruošiamuosius darbus. (Elta)

Chicago, III. — Liepos 24 
mirė buvęs Lietuvos generali
nio štabo aviacijos pulkininkas 
Juozas Rapšys, 73 metų amžiaus. 
Velionis buvo gimęs Graščių kai
me, Panevėžio apskrity.
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POTVYNIS NUSIAUBĖ WYOMING KLONI

Taip išrodė potvynio laiku pietinė Wilkes-Birre miesto dalis.

Šių metų birželio 22, 23, 24 
ir sekančios dienos Wyoming 
klonio gyventojų atmintyje pasi
liks neišdildomos. Žmonių gy
vybių aukos, sužalotos bažny
čios, ligoninės, mokyklos, sunai
kinti tiltai, dirbtuvės, biznio į- 
staigos ir tūkstančiai gyvenamų 
namų — potvynio padariniai.

Susquehanna upę patvindė ir 
didžiulį potvynį sukėlė tropiki- 
nės audros atneštos liūtys, pasie
kusios čiukuro birželio 23.

Wyoming klony labiausiai nu
kentėjo pietinė Wilkes-Barre 
miesto dalis, Kingstonas, Forty 
Fort, Hanover Township, 
Shickshinny, taipgi Plymoutho, 
Nanticoke dalys ir kiti gretimi 
miesteliai.

Surinkti ir paskelbti davihiai 
parodo, kad daugiausia ntrkėntė- 
jo ■te daugiausia biznio fr gyve
namų pastatų sugriauta: Wilkes- 
Barre mieste — 7,237, Kings-

PRELATO PR. M.
Š m. birželio 18 d. įžymus vi

suomenininkas, Susiv. garbės 
narys prelatas Pr. M.Juras minės 
auksinės (50 m.) kunigystės su
kaktį.

Sukaktuvininkas yra gimęs 
1891 m. birželio 16 Bridų kaime, 
Šiaulių parapijoj. Mokėsi Šiaulių 
gimnazijoj ir čia baigė 4 klases.

Į JAV atvyko 1912 m. rudenį. 
Lankė Šv. Karolio kolegiją, Ca
tonsville, Md., šv. Vincento Pau- 
liečio universitetą ( Chicagoje, 
Kenrick kunigų seminariją, St. 
Louis, Mo., taipgi Šv. Jono ku
nigų seminariją, Brighton, Mass.

Kunigu buvo įšvęstas 1922 
metais birželio 18 d. Bostono Šv. 
Kryžiaus katedroje. įšventė kar
dinolas W. C. O’Connell, Vika
ravo Šv. Pranciškaus parapijoje, 
Lawrence, Mass. Klebonavo Šv. 
Juozapo parapijoj, Lowell, 
Mass., o nuo 1929 m. klebonavo 
šv. Pranciškaus parapijoj, Law
rence, iki buvo paskirtas klebo
nu emeritu. Dabar sukaktuvi
ninkas gyvena Nekalto Prasidė
jimo seserų vienuolyne, Putnam, 
Conn.

Sukaktuvininkas klebonauda
mas Lawrence, Mass, pastatė 
bažnyčią, įrengė parapinę mo
kyklą ir atliko kitus į rengi mus.

Sukaktuvininkas pasižymi pla
čia visuomenine veikla. Jis uo
liai veikė Vyčiuose, Lietuvių Ka
talikų Susivienijime, Katalikų 
Federacijoje, Ateitininkų Są
jungoje, Lietuvių Darbininkų 
Sąjungoje, buvęs Kunigų Vienytį 
bės sekretorius ir pirmininkas, 
Motinėlės draugijos, ilgametis 
Moterų Sąjungos dvasios vadas 
ir bendrinių patriotinių organi
zacijų veikėjas.
, 71938 m. Pittsburgho seime jis 
buvo išrinktas Katalikų Susivie
nijimo dvasios vadu, o 1940 m. 
Woroesterio seime buvo per
rinktas. 1944 m. Senintų seime 
už nuopelnus Katalikų Susivie-

tone — 6,600, Forty Fort — 
2,000, Hanover Township — 
1,700, Plymouth — 1,257, Swoy
ersville—1,957, Edwardsville— 
867, Plymouth Township — 416, 
West Pittston — 498; kitose 
vietovėse nuostoliai mažesni. 
Pažymėtina, kad aukščiau išvar
dintuose miestuose ir mieste
liuose, ypatingai Kingstone, 
Wilkes-Barre, Plymouth’e ir Ed
wardsville nukentėjo daug lie
tuvių. Kingstono ir Lyndwoodo 
bažnyčios turi didelius nuos
tolius. LRKSA žinomų veteranų 
ir veikėjų, kaip J. B. Šaliūno, 
Jono J. Šaučiūno, Mato Zujaus, 
Vinco T. Kvetkaus, Elenos Ka- 
rašauskienės (mirusio Susivieni
jimo iždininko Petro Karašausko 
žmonos), Susiv. daktaro kvotė
jo dr. A. J. Valibaus ir daugelio 
kitų namai ir kitos nuosavybės 
yra jei ne visiškai sunaikintos, 
tai vis vien nuostoliai padaryti

JURO SUKAKTIS
nijimui ir liet, tautai jis buvo pa
keltas garbės nariu.

Sukaktuvininkas yra vienas iš
kiliau. 'ų mecenatų lietuviškų 
katalikiškų ir patriotinių knygų 
leidėjas

1952 m. Popiežius Pijus XII už 
nuopelnus bažnyčiai pakėlė pre
latu, o 1966 m. pakeltas Apašta
liškuoju protonotaru.

Jis yra Lietuvių Kultūros In
stituto ir Alkos Muziejaus steigė
jas ir vedėjas.

“Garso” ir kitų laikraščių 
bendradarbis.

Mielam sukaktuvininkui il
giausių metų!

Plymouth, Pa., Main gatvė. 1886 m. lapkričio mėn. 22 d. Plymouthe buvo įsteigtas 
Lietuvių R. K. Susivienijimas.

labai dideli.
Iš viso Wyoming Klony dėl 

potvynio nukentėjo apie 80,000 
gyventojų.

DIDŽIAUSIAS POTVYNIS

Rekordai parodo, kad pasku
tinysis potvynis yra pats didžiau
sias potvynis, nusiaubęs Wyo
ming Klonį. Kiti didžiausi pot
vyniai įvykę dviejų šimtmečių 
eigoje (laikotarpyje): 1864 m. 
sausio 24 pasiekė virš 33 pėdų; 
1902 m. kovo 2 — virš 31 pė
dos; 1936 kovo 19 — virš 33 
pėdų; 1946 m. gegužės mėn. — 
virš 32 pėdų, o šis paskutinysis 
— virš 41 pėdos.

Iškilusi Susquehanna upė, 
pralaužus pylimus, pavertė Wy- 
ortiiiife Klririį, ypkArtįJa1! 
nė^'Viėtys, ptlrviHU kunkbTft^ 
jattCiU' ėŽė’ru, saVIP sūkuriuosi 
nešė pakely nugriebtus šapus', 
šakas, rąstus, namų stogus ir su
griautų namų dalis. Griaudu į 
įspūdį darė žmones — vyrai, 
moterys ir vaikai, iš aukštesnių 
vietų stebėdami, kaip tame spal
votam purvinam vandeny 
skendo jų namai ir kitos nuosa
vybės.

Beje, Forty Fort rajone vanduo 
išplovė kapines ir išnešė šimtus 
grabų su palaikais ar jų lieka
nomis.

Kelias savaites buvo suparali- 
žuotas susisiekimas telefonais 
ne tik su tolimesnėmis vietovė
mis, bet ir su artimiausiomis. 
Nusiaubtuose rajonuose buvo 
suparaližuoti elektros ir gazo 
įrengimai. Maisto ir kitų reikme
nų surasti reikdavo vykti į to
limesnes vietas.

Veikė griežtas apgulos stovis, 
tvarką prižiūrėjo kariuomenės

daliniai, valstybės milicija ir vie
tinė policija. Apie savaitę laiko 
(nusiaubtas vietas galima buvo 
eiti tik su specialiais leidimais. 

Nuo 8 vai. vakaro iki 5 vai. 
ryto veikė taip vadinamas 
“curfew” stovis. Kitaip ir nega
lėjo būti, nes įstaigos, biznio 
vietos ir gyvenamieji namai bu
vo tiek sužaloti — sienos iš
griautos, durys ir langai išdau
žyti, tai tik turint tokių tvarkų 
gyventojai buvo apsaugoti nuo 
didesnių plėšimų ir vogimų.

jau baigiasi antras mėnuo, o 
dar tūkstančiai armijos, valsty
bės ir vietinių administracijų 
trokai tebeveža sugriautų namų 
likučius ir kitas sugedusias me
džiagas.

Bendrai, potvynio padariniai 
pasibaisėtini. Be Salaveišinų ar
mijos ir Raudonojo Kryžiaus pa
galbos daugelis būtų badavę.

Tūkstančiai šeimų be vyriau
sybės ir labdaros organizacijų 
pagalbos neišgalėtų atsistatyti.

Vienok gyventojų, bent 
daugumos, dvasia nepalaužta. 
Išlikę, atstatyti ir dar be sienų, 
durų ir langų pastatai “pasipuo
šę” tokiais šūkiais: “The Valley 
with a heart coinin’ back better 
than ever” — klonis su širdim 
sugrįžta atgal geresnis, negu 
kuomet buvęs; “Rebuild — we
will” — Mes atsistatysim ir k.

Be abejonės, inžinieriai ir kiti 
ekspertai iš paskutinių patyrimų 
padarys atitinkamas išvadas, 
kaip ateity apsaugot Wyoming 
klonio gyventojus nuo tokių 
katastrofų ir jų padarinių.

ALLENTOWN, Pa.
Vyskupas ir Tikintieji remia

Persekiojamą Bažnyčią 
Lietuvoje

Allentown vysk. J. McShea 
savo ganytojišku laišku ragino 
lietuvius melstis ir gelbėti reli
giją Lietuvoje. Vyskupas kasmet 
nuoširdžiai atjaučia lietuvių ka
talikų sunkią padėtį Lietuvoje ir 
tą parodo savo laišku 'irj gyvii'.’ 
žodžiu. 1

Šiemet visos lietuvių parapijos 
— Šv. Jurgio, Shenandoah; 
Šv. Pranciškaus, Minersville; Šv. 
Juozapo, Mahanoy City; Šv.. 
Mykolo, Easton; Šv. Kazimiero, 
St. Clair; Apreiškimo Švč. Mer
gelės Marijos, Frackville; Šilu
vos Marijos, Maizeville; Šv. Pet
ro ir Povilo, Tomaqua; Šv. An
tano Reading; Šv. Jono, Coal
dale; Šv. Vicento, Girardville ir 
Švč. Jėzaus Širdies, New' Phila
delphia, perskaitė vyskupo 
laišką, meldėsi už Lietuvą ir pra
vedė rinkliavą Lietuvių Katalikų 
Religinei Šalpai.

Vyskupas V. Brizgys ir LKRŠ 
valdyba yra giliai dėkingi vysku
pui ir visiems lietuviams ir lietu
vių draugams už maldas ir au
kas.

LKRŠ Valdybos vardu

Kun. Stasys Raila, R.V.

Šeiminis pamokslas
pasakytas dvasios vado prelato J. F. Baltusevičlaus liepos 30 per 
iškilmingas LRKSA 65-jo seimo Mišias švč. M. Marijos Gimimo 
parapijos bažnyčioje, Chicagoje.

Ekscelencija vyskupas Brizgys, prelatai, kunigai, se
selės, Lietuvių Romos Katalikų Susivienijimo Direktorių tarybos 
nariai, atstovės atstovai ir bičiuliai.

Pirmiausia leiskite pareikšti giliausią padėką vietos klebonui šei
mininkui už leidimą pavartoti tokią gražią bažnyčią šioms iškil
mėms. Mūsų nuoširdžiausia padėka vyskupui Brizgiu! ir kitiems 
kunigams už Jų malonų dalyvavimą išpildyti liturgiją šeiminėse mi
šiose. Visuomet buvo paprotys prašyti Aukščiausiojo Dievo palai
mos pirm pradedant mūsų svarstymus ir nuosprendžių darymus ir 
kad mūsų darbas būtų skirdamas didesnei Dievo garbei, Lietu
vių Romos Katalikų Susivienijimo ir jo narių naudai.

Pirmoji šios dienos evangelijos dalis kajha apie asmenį, kurs 
buvo toks neva kvailas, kad jis atidavė visus savo turtus su tikslu 
nupirkti paslėptą turtą (arba sakytume didelės vertės perlą). Bet 
tai nebuvo kvailystė, o tikriau sakant tai buvo išmintis ir pir
masis skaitymas parodo karalių Salamoną prašantį ir gaunantį 
tokią išmintį, kuri pareina iš paties Dievo.

Šiandien kai mes žiūrime atgal į praeitį, mes matome, kad 
Lietuvių Romos Katalikų Susivienijimo steigėjai tėvai buvo iš
minties žmonės. Ši organizacija yra seniausia Lietuvių Romos 

Katalikų organizacija Amerikoje, įsteigta 1886 metais ir nuo to 
laiko tarnaujanti Bažnyčiai ir šaliai, stiprinanti lojalumą ir tuo 
pačiu laiku pasiaukojus kelti jos narystėje branginimą savo tėvų 
kalbos, jų papročių ir jų paveldėjimo, šalia pirmaeilio tikslo teikti 
savo nariams pagalbą išmokant sirgimų ir mirimų beneficijas narių 
pašalpgaviams, Susivienijimas teikė finansinę pagalbą lietuvių 
katalikų spaudai, katalikų mokykloms, tautinėms ir religinėms in
stitucijoms. Pastebėta, kad kai kurie Lietuvių Romos Katalikų 
Susivienijimą laiko tik apdraudos kompanija. Į tai mes atsakome 

paaiškinimu, kad mūsų Susivienijimas skiriasi nuo apdraudos kom
panijos savo veikla ir dvasia, kadangi ši organizacija rūpinasi ne tik 
materialiniais reikalais, bet ir dvasiniais. Susivienijimo narystę su
daro tik katalikai, kurių pareiga yra nuoširdžiai tikėti, ištikimai 
praktikuoti ir drąsiai kovoti religijos ir žmoniškumo naudai. Reikia 
pažymėti, kad mūsų organizacija visuomet drąsiną savo narius 
branginti savo tikėjimą, savo kalbą ir savo papročius. Jau tik dėl šių 
priežasčių mūsų fratemalinis Susivienijimas skiriasi nuo visų kitų 
apdraudos kompanijų ir fratemalinių grupių. Visos mūsų organi
zacijos pastangos yra dedamos dalyvauti milžiniškoje kovoje iš
laisvinti Lietuvą, įsamonint savo tautiečius, kad jie brangintų sa
vo kultūrą, kalbą protėvių ir tėvų šalį.

Mišrūs Jungtinių Valstybių vandenys nuolat, beveik neiš
vengiamai, eina prieš tautines pastangas, siekiant sunaikinti kas 
mums yra taip brangu. Mūsų Susivienijimas stengiasi tą srovę 
sulaikyti drąsinant kiekvieną lietuvišką veiklą. Mano nuoširdžiau
sia nuomonė — lojalumas yra nepakeičiamu elementu ir akstinu 
žmonių gyvenime. Asmuo dažnai nuduos nepastebėjęs, užmirš ir 
atleis kitų asmenų klaidas, jeigu jie yra geri ir teisingi. Šie yra pui
kiausi ir jautriausi asmens charakterio bruožai.

Kiek laiko atgal aš turėjau ypatingą garbę ir privilegiją turint 
manoSsvečiu mažo ūgio seną misionierių iš Pietų Amerikos-. Jis 
juokavo, kuomet kas nors primindavo jo sunkenybes ir pasiau
kojimus einant kunigo pareigas, teikiant patarnavimą dėl 35,000 
vargšų indijonų. Jis drąsiai gynė juos, jei kas pastebėdavo jų 
keistoką religinį pobūdį, kurs išrodė kaip katalikystės ir pago
nystės mišinys. Jis gynė su malonumu ir simpatija net jų na
tūralias silpnybes ir prasižengimus. Dėl ko? Dėl to, kad jis myli savo 
žmones. Bet dėl ko jis taip pasišventusiai juos myli? Dėl to, kad 
jie jam labai ištikimi. Jis aiškino mums, kaip jis raitas turėdavo il
gas keliones lankant savo išsklaidytus parapijiečius, tai koks tu
zinas visuomet ji sekdavo. Tarsi kokie laukiniai vilkai (coyo
tes) sekdavo iš pasakos slėpdamiesi krūmuose dienos laiku, o 
nakties laiku apsupdavo jo mažą palapinę, kad nieko blogo jam 
neatsitiktų. Pasakojant šiuos smulkius dalykus ašaros pasirodydavo 
šio seno kunigo akyse dėl tokios tų žmonių ištikimybės.

Ištikimybė yra dorybė, kuri labiausia paveikdavo Jėzaus širdį. 
Tokiais atvejais Jis jautriai atleisdavo didžiausiems nusikaltėliams, 
žinant jų ištikimybę ir meilę. Patetiškas vaizdas buvęs papėdėje 
kryžiaus, ant kurio Jis mirė, visuomet darys mums gilaus įspū
džio. Prieš savo mirtį Jis nukreipia pusiau atvertas kruvinas akis į 
šv. Joną, kurs čia pat stovėjo kartu su jo Palaiminta Motina ir tarė: 
"Sūnau, globok savo motiną”. Jėzus atidavė savo motiną, visa ką 
Jis turėjo šiame pasaulyje, šv. Jonui. Dėl ko? Dėl to, kad Jonas buvo 
vienas iš jo apaštalų, kurs buvo ištikimas Jam iki pabaigos.

Vienok šiandien svarstytinas klausimas yra — kam jūs turė- 
tut būt ištikimi ir pasiaukoję? Būkite ištikimi Dievui ir kas tik 
rišasi su Jo vardu. Jūsų įsitikinimai ir tvirta katalikiška dvasia yra 
būtinai reikalingi šiandieniniam pasauliui.

Būk ištikimas savo šeimai ir savo namams. Šeima yra tautos 
pagrindas. Priežastis dėl ko pasaulis yra blogoje padėty daugiausia 
yra iš priežasties, kad mūsų namai nėra tokiais, kokiais turėtų 
būt.

Kaip katalikas, būk ištikimas savo parapijai. Kaip namai yra tau
tos pagrindiniu vienetu, taip paskira parapija yra Bažnyčios tvirtu
mo pagrindu.

Galutinai, brangink Lietuvių Katalikų Susivienijimą Amerikoje. 
Tai yra turtas, kurį paliko mūsų globai ir priežiūrai mūsų protėviai 
ir tėvai.

Prašykime Visagalio Dievo ir mūsų Palaimintos Motinos 
globos, kad mūsų darbas šiame seime būtų nukreiptas didesnei 
Dievo garbei ir mūsų organizacijos ir jos narių gerovei.

PABALTIEČIŲ PADĖKA
Liepos 28 d. suėjo 50 metų 

kaip Amerika pripažino de jure 
nepriklausomybę Lietuvai, Lat
vijai ir Estijai. Jungtinis Pa
baltiečių komitetas, norėdamas 
išreikšti padėką ir įvertindamas 
Amerikos vyriausybės pastan
gas nepripažinti brutalų Pabalti
jo valstybių okupacijos smurtą, 
surengė senatoriams, kongres- 
manams, Valstybės Departa
mento ir Baltųjų Rūmų pareigū
nams ir žurnalistams priėmimą 
liepos 27 d. Washingtone.

Jungtinis Pabaltiečių ko
mitetas bandė iškelti ir toliau 
Judinti Pabaltijo valstybių

klausimą ir taip pat priminti lais
vajam pasauliui apie besitęsian
tį terorą. Amerikos Lietuvių 
Taryba atstovauja lietuvių inte
resus Pabaltiečių komitete ir pri
ėmime dalyvavo dr. Kazys Bobe
lis, ALTos pirmininkas, ir dr. 
Jonas Genys, ALTos atstovas 
Washingtone. ALT

1972 m. birželio 13 d. Wa
shingtone įvyko Baltijos Vals
tybių Diplomatinių Atstovų 
pasitarimas. B uvo pasiinformuo- 
ta ir pasitarta Jų tautų rei
kalais.
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LRKSA 65-tojo Seimo
Lietuvių R. Katalikų Susivienijimo Amerikoje 65-tasis seimas 

pradėtas iškilmingomis miliomis 1972 m. liepos mėn. 30 d., 
10:30 ryto, Marijos gimimo bažnyčioje, Chicagoje.

Lietuvių kalba miSias celebravo Jo Ekscelencija vyskupas

Vincentas Brizgys.
Pritaikintą pamokslą pasakė Susiv. dvasios vadas prel. Jo

nas F. Baltusevičius. Ištisas pamokslas telpa Šio numerio 2
puslapy.

Kozerskienė ir Vale-
.... .. ........ ,1 i 

Elzbieta Samienė ir n

Miss Mary Donaro-

Per miSias giedojo parapijos choras, vadovaujamas muziko 
Vlado BaltruSaičio.

Pamaldoms užsibaigus, choras ir visi dalyviai įspūdingai su
giedojo Lietuvos himną.

Didžiulė bažnyčia buvo pilna žmonių.
Po bažnytinių iškilmių sekė pietūs, surengti seimo atstovams 

ir svečiams visuomenininkų inžinieriaus Antano ir Marijonos 
'Rudžių rezidencijoje. Vis dalyviai dėkingi už tokį nuoširdų 
priėmimą.

Tą pačią dieną, 5 vai. vakaro, Sheraton Motor Inn vieš
bučio patalpose, įvyko šeiminis banketas su turininga kalbų ir me- 
menine programa.

PIRMASIS SEIMO POSĖDIS
Pirmadienį, rugpjūčio mėnesio 31 d., 10 vai. ryto, Shera

ton viešbučio salėje seimo rengimo komiteto pirmininkas kun. 
Adolfas Stašys nuoširdžiai pasveikino seimo atstovus ir svečius 
ir palinkėjo 65 seimui geriausių sėkmių.

Amerikos ir Lietuvos himnus sugiedojo buvęs Metropolitan 
operos solistas Algirdas Brazys.

Kun. dr. Vytautas Bagdanavičius, M.I.C., sukalbėjo invoka- 
ciją. Seimą oficialiai atidarė Susivienijimo prezidentas Leonar
das Šimutis. Padėkojo šeiminių bažnytinių iškilmių rengėjams, 
klebonui kun. Antanui Zakarauskui ir jo asistentams; mišių 
celebrantui J. E. vyskupui V. Blizgiui; pamokslininkui prel. 
J. F. Baltusevičiui; vargonininkui muz. V. Baltrušaičiui ir jo va
dovaujamam chorui už gražius giedojimus; inžinieriui Antanui 
ir Marijonai Rudžiams už šaunų atstovų priėmimą; Seimo ren
gimo komitetui už šeiminio banketo ir kitų iškilmių ir pramo
gų surengimą; pasidžiaugė gausiu jaunosios kartos dalyvavimu 
seime ir jo iškilmėse. Palinkėjo seimui į Susivienijimo veiklos 
ratą įtraukti naujų narių ir naujų pajėgų.

Seimą sveikino Lietuvos generalinė konsulė p. Juzė Dauž- 
vardienė; SLA atstovas dr. Steponas Biežis; Lietuvių Katalikų 
Religinės šalpos rėmėjų vardu kun. Kuzminskas; BALF’o di
rektorių tarybos pirmininkė Marijona Rudienė.

Prez. L. Šimutis pakvietė prie stalo ir pristatė LRKSA Di
rektorių tarybos narius.

Pasiremdamas įstatais laiduojama teise, prez. L. Šimutis pa
skyrė šias komisijas:

Mandatų — Povilas Žumbakis, Marija 
rijonąs Vitkus;,, . ..... . ..................

Balsų skaitymo — Vincas Mikelionis, 
Vincas Tamulaitis;

Ženkleliams prisegti — Roz. Kižienė, 
vich ir Miss Heddy Mack;

Tvarkos prižiūrėtojai — Vytautas Paulauskas ir Pranas Ba
landa.

, Veikiantysis sekretorius adv. Thomas E. Mack iššaukė Di
rektorių tarybos narius, kuopų sekretorių ir seiman išrinktų at
stovų vardus.

Prezidentas paskelbė 10 min. pertrauką.
Po pertraukos sekė šeiminių komisijų rinkimai.
Spaudos komisijon išrinkti: kun. Petras P. Cinikas, M.I.C., 

Vladas Mingėla, Antanas Gulbinskas ir Danguolė Ražutytė.
Rezoliucijos komisijon išrinkti: inž. Antanas Rudis, komp. 

Aleksandras J. Aleksis, Juozas Giedraitis ir kun. dr. V. Bag
danavičius, M.I.C.

Kbmp. A. J. Aleksis pasveikino seimą Vargonininkų Muzi
kų Sąjungos ir žurnalo Muzikos žinių vardu.

Susivienijimo dvasios vadas prel. J. F. Baltusevičius plačiau 
paaiškino apie potvynį, nusiaubusį Wyoming Klonį ir jo padari
nius: apie Susiv. centro įstaigai padarytus nuostolius; apie Eg- 
zekutyvio komiteto narių — jo paties, sekr. adv. Thomas E. 
Mack, iždininkės L. Donarovich, jos sesers vienuolės Elzbietos 
ir šeimos pastangas, taipgi Susiv. direktoriaus Prano Katiliaus, 
įstaigos ddrbininkų Rosannos Valkevičiūtės, Elenos Miškinytės, 
knygvedės Elenos Mensiskaitės, redaktoriaus Mato Zujaus ir ki
tų pasidarbavimus išgelbėt ir sutvarkyt Susivienijimo rekordus ir 
kitas reikmenis.

Mandatų komisija reportavo, kad pirmam posėdy užregistruo
ta 10 Direktorių tarybos narių, iš 37 kuopų 62 atstovai, iš 
viso 72 atstovai turintys sprendžiamąjį balsą. Kiti kuopų at
stovai užsiregistravo vėliau

Žemiau telpa atstovų sąrašas.
DIREKTORIŲ TARYBOS NARIAI

Dvasios Vadas — Prel. J. F. Baltusevičius-Boll, Wilkes-Barre, Pa. 
Prezidentas — Leonardas Šimutis, Chicago, Ill.
Vice-prezidentas ir laikinis sekretorius — Adv. Thomas E. Mack,

Wilkes-Barre, Pa. 
Iždininkė — Mrs. Leocadia Donarovich, Landsdowne, Pa.
Iždo globėjai — Dr. Vladas Šimaitis, Chicago, Ill.; Vito A. Yu- 

cius, Pittsburgh, Pa.
Daktaras Kvotėjas — Dr. Albertas J. Valibus, Kingston, Pa. 
Direktoriai — Mrs. Alvera Balanda, Waterbury, Conn.; Pranas

J. Katilius, Scranton, Pa.; Bronius Bobelis, Brooklyn, N. Y.

KUOPŲ ATSTOVAI
1 kp. — Kingston, Pa. — Joan Baranosky, Michael Bara- 

nosky.
7 v©. — Pittston, Pa. —_ Rosanne Walkavage, Agnes Comitz,

Rosalia Kizis.
8 kp. — Cleveland, Ohio — Julia Salasevičienė.

11 kp. — Waterbury, Conn. — Viktoras Veturis, A. J. Aleksis.
13 kp. — Baltimore, Md. — Leonardas Mikelonis.
14 kp. — Wilkes-Barre, Pa. — Vincas Tamulaitis.
15 kp. — Chicago, Ill. — Feliksas Sereičikas.
16 kp. — Chicago, Ill. — Antanas Gulbinskas.
17 — Wilkes-Barre, Pa. — Helen (Mentisky) Mennens,

Ann Bematitus, Anna Magdelinskas, Alena Miškinis.
28 kp. — Luzerne, Pa. Vytautas Paulauskas, Marlena Mack, 

Charles J. Mack.
30 kp. — Scranton, Pa. —- Mary E. Donarovich, Frank Do

narovich, Stanley Žemaitis.
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33 kp. — Chicago, Ill. — Kazimieras Rubinas, kun. C. Auglys, 
Povilas Skridaila. J

36 kp* — Washington, D. C. — Juozas B. Laučka.
42 kp- — Los Angeles, Cal. — Danguolė Ražutytė.
45 įp. — Chicago, Ill. — Andrius Povilaitis.
46 kp* — Sugar Notch, Pa. — Monika Jamulaitienė.
4g jjp. — Cicero, Ill. — Kazimieras Mickevičius, Antanas Zails- 

kas.
kp. — Exeter, Pa. — Della Stepulis.

— DuBois, Pa. — Vincas J. Mikelonis.
83 jjp. — Scranton, Pa. — Frances Katilius, Antanas Meš

kauskas.
85 kp* — Chicago, III. — Jonas Litvinas.
87 ko. — Pittsburgh, Pa. — Vincas Petkevičius.
91 kp* — Waterbury, Conn. — Francis Balanda
95 kp. — Chicago, Ill. — Povilas Žumbakis.

100 kp* — Chicago, Ill. — kun. Petras P. Cinikas.
103 kp. — Rochester, N. Y. — Valerijonas Vitkus, Viktorija 

Vitkienė.
Ill kp- — Plymouth, Pa. — Kazimiera Zujienė.
115 kp- — Brooklyn, N. Y. — Juozas Giedraitis.
153 kp- — Wilkes-Barre, Pa. — Matas Zujus.
155 kp- — Scranton, Pa. — Stasys Mickevičius, Petras Talkevičius.
158 kp* — Pittsburgh, Pa. — Lorraine Yucius.
160 kp- — Chicago, Ill. — kun. Vytautas Bagdanavičius, Stasys 

Juras, Katryna Bertužienė, teis. Petras Jokubka, Elz
bieta Samienė.

163 kp. — Chicago, Ill. — Marijona Šrupša, Albina Poška, Ma
ry Rudis, Antanas Rudis.

17į kp. — Detroit, Mich. — Ona Walls, B. P. Walls.
183 kp. — West Pittston, Pa. — Patricia A. Mack.
200 kp- — Linden, N. J. — Emily Krutulis.
212 kp. — Plains, Pa. — Mary Kozerski, John Kozerski.
265 kp- — Detroit, Mich.— Stasys Garliauskas, Vladas Mingėla.

Pirmąjį posėdį prez. Šimutis uždarė 1 P. M. 
f

ANTRASIS POSĖDIS
Prez. L. šimutis antrąjį posėdį atidarė 2:30 P. M.
Seimą sveikino ir linkėjo geriausių sėkmių J. E. vyskupas 

V. Brizgys; Tėvų Marijonų provinciolas kun. Juozas Dambraus
kas, MIC, — žodžiu ir raštu; Katalikų Federacijos Valdybos var
du dr. Juozas Jerome; Mokytojų Sąjungos ir Dainavos stovyklau
tojų vardu Antanas Gulbinskas.

Sekretorė E. Miškinytė perskaitė JAV prezidento Richard 
Nixon ir Chicagos miesto majoro Daley sveikinimus.

Sekr. M. Zujus perskaitė liet, sveikinimus, gautus raštu: Liet. 
Enciklopedijos redakcijos ir leidėjų vardu Juozas Kapočius; 
36 kp. Washington, D. C., sekret. Louise C. Eurkoos su 15 dol. 
auka dėl “Flood Relief’; Susiv. Teismo komisijos narės Mari
jonos Jokubaitės; ALRK Moterų Sąjungos pirmininkės Antonijos 
M. Wackell ir Amerikos Lietuvių Tautinės Sąjungos, pirmininko 
Teodoro Blinstrubo; Wyoming Klonio Lietuvių Moterų klubo 
(įteiktas Kazimieros Zujienės).

SEIMO VADOVYBĖS RINKIMAI
Pirmininko rinkimas: Kun. dr. V. Bagdonavičius pristatė 

Marijoną Rudienę, A. Gulbinskas parėmė; V. Paulauskas pristatė 
komp. A. J. Aleksį, kuriam atsisakius, J. B. Laučka pasiūlė M. 
Rudienę išrinkt aklamacijos būdu. Pasiūlymas priimtas vienbalsiai.

Vicepirmininko rinkimas: VI. Mingėlai pasiūlius Stasį Garliaus- 
ką, B. P Walls parėmus, išrinktas aklamacijos būdu.

Sekretoriaus rinkimas: Vi. Šimaičiui pasiūlius Matą Zujų, 
V. Paulauskui parėmus, išrinktas aklamacijos būdu.

Sekretoriaus padėjėjo rinkimas: VI. Šimaičiui pasiūlius Ele
ną Miškinytę, Elenai Mensiskaitei parėmus, išrinkta aklamacijos 
būdu. **“

DIREKTORIŲ TARYBOS RAPORTAI
Prel. J. F. Baltusevičiui šeiminiam leidiny išspausdintą ra

portą papildžius žodžiu, A. J. Aleksiui pasiūlius priimt, V Pau
lauskui parėmus, priimtas vienbalsiai.

Dvasios Vado raportas
Mielos 65 seimo atstovės-atstovai

Susivienijimo dvasios vado pareigos Įstatų 7 straipsny taip 
nusakomos:

“Dvasios vadas turi pilną aūtoritetą dvasiniuose narių rei
kaluose. Jis turi teisę rekomenduoti suspenduoti balsą ir balsavi
mą, bet kuriam nariui už prasižengimą Romos Katalikų Bažny
čios įstatymams. Jo rekomendavimus svarsto Direktorių taryba 
ir padaro nuosprendžius” . ..

Kas liečia tiesiogines dvasios vado pareigas, turiu su malonu
mu pareikšti, kad paskutinių trijų metų laikotarpy neturėjau jo
kių problemų; jokių skundų nei iš pareigūnų nei iš eilinių narių 
nesu gavęs.

Kas liečia kitas man pavestas pareigas, stengiausi jas atlikti 
sulig geriausių mano nusimanymų ir išgalėjimų.

Dalyvavau visuose Direktorių tarybos susirinkimuose, išski
riant vieną, nes tuo laiku buvau išvykęs Europon. Dalyvauda
mas D. Tarybos susirinkimuose visais iškeltais klausimais pareikš- 
davau savo nuomonę ir prisidėdavau prie Jų sprendimo.

Kaip Egzekutyvio komiteto pirmininkas, taipgi esu daly
vavęs visuose šio komiteto susirinkimuose. Šio komiteto pareigos 
yra didelės ir atsakingos. Jis turi išspręsti Direktorių tarybos jam 
pavedamus klausimus ir problemas, jis turi atrinkti, sulig savo 
nuomonės, geriausius investmentus, kad Susivienijimas turėtų, 
kuo geriausius uždarbius ir nebūtų nuostolių, kaip kad kartais 
dėl blogų investmentų tokių nuostolių pasitaiko. Kaip šio komi
teto pirmininkas, taip ir kiti šio komiteto nariai gali pasididžiuo
ti, kad savo darbą atlikom rūpestingai ir sėkmingai.

Kaip Susivienijimo atstovas Amerikos Lietuvių Tarybai, 
dalyvaudavau Jos sušauktuose metiniuose susirinkimuose arba kbn- 
vendjose ir su pasigėrėjimu sekdavau Susivienijimo ir kitų patrio
tinių organizacijų atstovų gilų susirūpinimą mūsų senosios tėvy
nės Lietuvos laisvės ir nepriklausomybės reikalais ir rimtus 
svarstymus būdų ir priemonių, kaip prie šios akcijos kuolabiausia 
prisidėti.

Vienam Direktorių tarybos susirinkime esu taip išsireiškęs : “Pa
darymui mūsų organizacijos patrauklia, mums reikalingi pasiau
koję asmenys, kurie darbuotųsi pastoviai ir nenuilstamai su žmo-
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Protokolas
nėmis. Organizacijai reikalingas pasiaukojimas ir meilė. Išrodo, 
kad kartais pasireiškia stoka idealų, kurie yra reikalingi. Nema
lonu, kad kai kurie tikri lietuviai, tarp Jų kai kurie atvykę iš 
pačios Lietuvos, mums nepadeda.” Jei kurie neatsimena, tai ga
li iš Susivienijimo istorijos • ir iš kitų leidinių bei laikraščių 
susipažinti, kaip senosios kartos lietuviai, neišskiriant daugelio 
čia gimusių ir augusių, jautė ir tebejaučia didelę meilę savo 
tėvų žemei ir sulig geriausių išgalių remia Lietuvos reikalus. 
Ir mūsų Susivienijimas nuo pat savo įsikūrimo pradžios iki šių 
dienų, šalia savišalpos, nuoširdžiai rūpinosi ir rūpinasi religiniais, 
kultūriniais ir tautiniais reikalais, ypatingai giliai sielojasi Lietu
vos likimu; pirmojo pasaulinio karo metir-gaasiomis aukomis šel
pė nuo karo nukentėjusius, taipgi pirko Lietuvos laisvės pasko
los bonus ir tuo prisidėjo prie Lietuvos atsikūrusios valstybės 
ekonominio sustiprinimo. Tadgi mano nuoširdžiausiu troškimu ir 
linkėjimu yra, kad Susivienijimo narių gretose sutilptų ir dar
buotųsi Susivienijimo ateičiai visi geri lietuviai katalikai ir pa
dėtų Susivienijimui toliau tęsti kilnų darbą savo narių, visuome
nės ir mūsų tautos naudai.

Ypatingą dėmesį noriu atkreipti į mūsų Susivienijimo nuo
pelnus Amerikos lietuvių katalikų parapijoms ir lietuviškiems vie
nuolynams. Darbu, aukomis ir lengvai prieinamomis paskolomis 
Susivienijimas yra daug prisidėjęs prie minėtų įstaigų steigimo, 
sustiprinimo ir palaikymo.

Wyoming Klony minint mūsų Susivienijimo 85 metų sukaktį • 
ir aš prisidėjau prie parengimo, kuriame ta sukaktis gražiai pa
minėta. Dalyvaudamas programoj, anglų kalba pasakiau kalbą 
apie Susivienijimo darbus ir nuopelnus ir kviečiau nepriklausan
čius jame apsidrausti.

Baigdamas linkiu atstovėms atstovams gausios Aukščiausiojo 
palaimos rimtai svarstyti aktualius reikalus ir problemas ir pra
vesti praktiškus ir naudingus nutarimus mūsų brangios organiza
cijos šviesiai ateičiai.

Prel. Jonas F. Baltusevičius, 
LRKSA dvasios vadas

Prez. L. Šimučiui kai ką paaiškinus žodžiu, Julei Salase- 
vičienei pasiūlius, Marijonai Šrupšienei parėmus, raportas pri
imtas vienbalsiai.

*

Pirmininko pranešimas
Visi Direktorių tarybos nariai, kurie yra išrinkti tvarkyti 

mūsų organizacijos reikalus nuo seimo iki seimo, neša lygią 
atsakomybę už Susivienijimo saugumą ir jo gerovę. Todėl 
seimai iš jų visų reikalauja atskaitomybės bei raporto. To paties 
reikalauja ir iš seimuose išrinktų konstitucinių komisijų. Kiek
vienas narys padaro pranešimą iš savo darbo srities. Svarbiau
si raportai yra centro sekretoriaus, iždininko ir iždo globėjų, nes 
jų darbas yra susijęs su organizacijos turto ir finansų padėtim in 
jo administravimo reikalais. Man, kaip pirmininkui< savo'prane-i 
Šime netenka liesti kitų direktorių bei komisijų narių darbo bei 
pareigų sritį. Suprantama, pirmininkas turi žiūrėti, kad visi di
rektorių ir komisijų darbai būtų tinkamai atlikti ir pareigos 
vykdomos. Tai tenka patirti pirmininkaujant Direktorių tarybos 
suvažiavimuose, susirašinėjimais ir asmeniškais kontaktais. Ir 
aš galiu garbingojo seimo atstovams pasakyti, kad visų darbai 
buvo atlikti pagal mūsų konstitucijos reikalavimus.

Nuo 64-jo seimo 1969 m. Direktorių taryba atlaikė šešis su
važiavimus, kurių nutarimai buvo paskelbti organe “Garse”. Iš 
vykdomojo (Acting) sekretoriaus ir viceprezidento adv. Thomas 
E. Mack, iždininkės Leokadijos Donoravičienės ir iždo globėjų 
patirsime, kad mūsų Susivienijimo finansinė padėtis yra ne tik 
patenkinančiame, bet gerame stovyje. Tačiau, kaip keliuose 
seimuose praeityje, taip ir šiame seime negalime pasigirti orga
nizacijos augimu nariais. Tuo atžvilgiu einame žemyn. Narių 
mažėjimo negalėjo sulaikyti, rodos, nemenkos mūsų pastangos: 
vajai, sukakties minėjimas ir kitos priemonės. Senieji nariai mirš
ta, tačiau į jų vietą permažai įrašoma naujų. Narių atžvilgiu spra
gą daro 20 metų Endowment certifikatai, nes pastarais keleliais 
metais tokiems (jų nemažas skaičius) pinigai išmokėti ir jie auto
matiškai iš organizacijos išeina, nors paraginimus iš centro būsti
nės gauna, kad naujus certifikatus paimtų ir Susivienijime pasi
liktų nariais. Nemažas narių skaičius, pasinaudojant teise po trijų 
metų atsiimti didesnę sumokėtų pinigų dalį, iš organizacijos pasi
traukia. Laikau, kad iš tokių pusės yra parodomas nedraugišku
mas bei nefratemališkumas, tačiau certiflkato kontraktas jiems 
leidžia tai daryti. Toks jų pasitraukimas yra nuostolingas organi
zacijai, o labiausiai jiems patiems.

Sukaktis, vajai, dividendai

1971 metais minėjome LRKSA 85 metų įsikūrimo sukaktį. 
Tiek Direktorių taryba, tiek spaudos ir informacijų komisija, 
tiek “Garso” redaktorius Matas Zujus pakartotinai ragino kuopas 
ir apskritis šią svarbią sukaktį kokiu nors būdu atžymėti, nuro
dant būdus bei duodant direktyvas, nesuvaržant kuopų bei ap
skričių iniciatyvos. Kelios apskritys ir keliosdešimt kuopų sukak
tį minėjo ir tuo plačiau iškėlė Sus-mo praeities nuopelnus ir jo
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vaidmenį fratemalinės apdraudos ir lietuvių visuomenės veikloje 
bei gyvenime. Kai kur, Direktorių tarybai prašant, bandyta ir 
nauju narių įrašyti. Tos pastangos keliose vietose davė Šiokių 
tokių rezultatų. Siame sukaktuviniame sąjūdyje, kiek leido sąlygos, 
dalyvavau. Be to, apie Jj raitau “Garse”, "Drauge” ir Susivieniji
mo skyriuje “Drauge”.

Per daugelį metų, mes, nariai, gauname dividendus. Jie iš
mokami periodiškai, maždaug kas du metai. Jie buvo išmokėti ir 
tarp 64 ir 65-to seimo. Dividendai išmokami keliais išskaičiavi
mais; 1) Sus-mo rezervų fonde yra pakankamai pinigų, priklau
sančių nariams ir dėlto jie grąžinami dividendų formoje; 2) senyvo 
amžiaus ir neturtingiems nariams Jie Siek tiek padeda narystės 
mokesčius užsimokėti; 3) dividendais norima labiau sudominti 
dar nepriklausančius mūsų organizacijai.

Turto bei finansų kontrolė
Fratemalinės apdraudos organizacijos yra akylai sekamos 

ir griežtai kontroliuojamos valstijų apdraudos departamentų. 
Kiekvienais metais kovo 1 dieną jiems reikia pristatyti visų metų 
smulkią apyskaitą su aktuaro, pirmininko, sekretoriaus ir iždinin
ko parašais. Iš tų metinių raportų departamento viršūnės spren
džia, kokiame stovyje yra organizacija, kokių pastabų reikalinga 
ar prisitaikoma prie visų nuostatų, kad galėtų legaliai operuoti 
vienoj ar kitoj valstijoj. Negana nė to. Pennsylvanijos apdraudos 
departamentas kas trys metai prisiunčia j mūsų būstinę apdraudos 
ekspertus — revizorius, kurie po kelias savaites dirba, rūpestingai 
ir labai detaliai peržiūrėdami bonus, mortgičius ir kitą turtą, taip 
pat organizacijos administravimo bei operavimo sistemą, per
žiūri seimų ir direktorių tarybos suvažiavimų protokolus, iš kuopų 
prisiųstus narių mokesčių blankus etc. Paskutinė tokia revizija 
buvo padaryta 1969 m. pabaigoje. Gavę jų išsamų raportą ir 
jį savosuvažiavimeperžiūrėję,niekoneradome,kuo revizoriai nebūtų 
patenkinti ir net jokių pastabų nepridėjo. Savaime yra gera Sus- 
mui atestacija. Be to, mes turime ir savo revizorius — centro 
iždo globėjus, kurie du kartus’ per metus akylai peržiūri sekreto
riaus, iždininko, knygas, ofiso padėtį, taip pat investicijas ir sa
vo raportą pateikia Direktorių suvažiavimams. Iš viso to galime 
numanyti, kad organizacijos turto apsauga bei priežiūra yra tvir
ta ir labai akyla.

Mūsų skyrius “Drauge”
Direktorių tarybos metiniame suvažiavime, 1970 m. balan

džio 22-24 d., dr. Vladas Šimaitis perdavė Chicagos apskrities 
vadovybės pageidavimą bei prašymą skirti kiek lėšų Susivieniji
mo garsinimui “Drauge” ir kitoje spaudoje. Direktorių taryba 
vienbalsiai pasiūlymą priėmė ir pavedė dr. Šimaičiui, bendra
darbiaujant su Chicagos apskrities valdyba, susitarti su dienraš
čio “Draugo” leidėjais įvesti LRKSA skyrių dienraštyje. Susitarta. 
Apskrities valdyba sudarė skyriaus redakcinę komisiją su dr. 
Šimaičiu, kaip jos pirmininku priešakyje. Skyrius pirmą kartą 
pasirodė “Drauge” 1970 m. liepos 13 d. tokia antrašte: “Mūsų 
socialinė — fratemalinė apžvalga”. Spausdinamas kas antrą sa
vaitę pirmadieniais. Jau baigiasi antri metai kai skyrius regu
liariai spausdinamas ir medžiagos jam nepritrūksta. Tai dėka red. 
dr. Šimaičio rūpestingumui. Jis ir mane įtraukė į tą darbą. Jo pa
ragintas, skyriui esu šį tą parašęs beveik kiekvienam numeriui.

Patekome archyvan
(i(Į,RKSA Chicagos apskatįs„jninėdamas organizacijos įkūrimo 

85 metų sukaktį, progranrum įtraukė filmo “dvylikos” rodymą. 
Jį rodė pats Lietuvių Photo ir Filmų Archyvo direktorius kun. 
Algimantas Kezys, S. J. Filme pamatėme dr. V. Šimaičio ir 
mano kelionę traukiniu į Wilkes Barre, Pa., į Direktorių tarybos 
suvažiavimą (1968 m. rugsėjo 22 d.). Taip pat matėme posėdžiau
jančią Direktorių tarybą, kuri po savo posėdžio nuvyko j Šv. Ka
zimiero par. kapines Plymouth, Pa., pagerbti mūsų organizacijos 
buvusį prezidentą ir didį veikėją, žurnalistą ir rašytoją a.a. kun. 
Aleksandrą Burbą, kad prie jo kapo ir ankapio pasimelstų. Daly
viai buvo nufilmuoti, kaip lygiai buvo nufilmuotos ir senosios 
lietuvių kapinės. Aš šion filmon “Dvylika” patekau kaip senas 
Amerikos lietuvių veikėjas ir LRKSA pirmininkas, todėl ir ma
no gyvą žodį žiūrovai girdėjo apie LRKSA ir jo vaidmenį ir taip 
pat apie kitų organizacijų veiklą. Ši aplinkybė ne tik mane, bet 
ir direktorius, ir kun. Burbos kapą susuko į archyvinę filmą. Fil
mas rodomas įvairiose lietuvių kolonijose. Turime būti dėkingi 
kun. Keziui ir jo vadovaujamai įstaigai — Lietuvių Foto ir Filmų 
Archyvui už mūsų organizacijos įamžinimą. Šis filmas, kaip ir dau
gelis filmų iš lietuvių gyvenimo, pasiliks archyve, tačiau organi
zacija veikia ir veiks, kaip ir veikusi savo narių ir visos lietuvių 
visuomenės gerovei.

Šį įvykį paminėjau, manydamas, kad bus naudinga ir jj įtrauk
ti į LRKSA seimų protokolų rinkinį, kuris yra saugomas kaip me
džiaga organizacijos istorijai.

Pasikeitimas Direktorių taryboj
1970 m. balandžio 23-24 d. įvykusiame Direktorių tarybos 

metiniame suvažiavime atsistatydino iš generalinio sekretoriaus 
posto Vincas Kvetkas, tose pareigose išbuvęs 28 metus. Jis pats 
dalyvavo viename iš posėdžių ir jis pats perskaitė tokį atsistaty
dinimo raštą:

"Prieš du mėnesius aš pasiunčiau prezidentui rezignaciją, 
kaip organizacijos sekretorius, kuri įsigalioja priėmus mano raportą 
šiame susirinkime. Kiekvienas gali turėti savo nuomonę apie Su
sivienijimo reikalų vedimo didumą arba mažumą. Aš manau, 
kad atsižiūrint aplinkybių atsakomybės dėl manęs yra perdidelės. 
Su Dievo pagalba be gyduolių ar kitų medicinų aš atgavau kiek 
pajėgų po ištikusios sveikatos problemos.

Dėkoju visiems už kooperaciją su manim praeityje."
• Sekretoriaus Vinco Kvetkaus rezignaciją Direktorių taryba 

priėmė vienbalsiai, padėkojant jam už ilgametę tarnybą organizaci
jos gerovei, už visus jo atliktus darbus ir nuopelnus. Direktorių ta
ryboj V. Kvetkus išbuvo 47 metus: nuo 1924 m. iki 1934 m. buvo 
iždo globėjas, nuo 1934 iki 1938 m. iždininkas, nuo 1938 m. iki 1970 
m. — sekretorius.

Tame pačiame suvažiavime, Direktorių tarybai prašant, vice
prezidentas Thomas E. Mack laikinai apsiėmė veikti, kaip vyk
domasis sekretorius (Acting Secretary). Tas pareigas jis ėjo iki 
šio seimo. Direktorių taryba darė pastangų, kad surastų kitą 
asmenį, kvalifikuotą užimti sekretoriaus ar reikalų vedėjo vietą, 
tačiau pastangos buvo tuščios.

1970 m. balandžio mėn. mirė a.a. Pranas Pauliukonis, 
LRKSA spaudos ir informacijų komisijos narys, taip pat ir Wor
cester, Mass., vienos kuopos sekretorius, rašytojas, istorikas. Jo 
vieton tos komisijos nariu rekomendavau Juozą B. Laučką, buvu
sį mūsų direktorių. Rekomendaciją direktoriai priėmė.

1972 m. vasario 26 d. mirė Adolfas Norvaiša, LRKSA konsti
tucinės Teismo komisijos narys ir per 20 metų buvęs 5 apskrities 
pirmininkas. Nuo pat savo jaunystės dienų velionis uoliai ir 
rūpestingai darbavosi Wilkes Bane,* Pa., apylinkėse, besisieloda
mas, kad ir apskritis ir Jai priklausančios kuopos būtų gyvos savo

GARSAS

veikla. J velionies vietą Teismo komisŲon kito nario nereko
mendavau, turėdamas galvoje, kad organizacijos seimas Jau 
netoli. Juo labiau, kad nuo praeito seimo jokių bylų Teismo 
komisijoje neturėjome ir šiuo metu neturime.

• i

Religinėje ir tautinėje tarnyboje
LRKSA tebesilaiko ir, tikiu, visuomet laikysis religinių 

ir tautinių tradicijų. Jis ne tik aprūpina savo narius gyvybės 
ir sveikatos fratemaline a pd ra ūda ir iš Labdaros fondo pašelpia pa
galbos reikalingus narius, bet Jis tebėra ir pasiliks gyvas ir 
veiklus lietuvių visuomeninio, tautinio, religinio ir kultūrinio 
gyvenimo dalimi. Jis dalyvavo, dalyvauja ir dalyvaus Lietuvos 
laisvės kovose bei pastangose. Kaip pirmesniais laikas, taip ir 
paskutinio trimečio (tarp 64 ir 65 seimo) laikotarpiu. Man, kaip 
pirmininkui, rūpėjo, kad organizacija nesulaužytų tos gražios 
tradicijos, bet Jos šimtaprocentiniai laikytus. Ir laikėsi.

LRKSA yra vienas iš Amerikos Lietuvių Tarybos (1940 m.) 
organizatorių, šiai Lietuvos laisvinimo organizacijai priklausė 
nuo pat jos įsikūrimo pradžios ir joje dirbo. Dirbo Direktorių tary
ba, deleguodama Alton tris savo narius, šiuo tarpu jo atstovais 
yra: prel. Jonas Boll, dr. V. Šimaitis (ALT centro valdybos pir
masis sekretorius) ir Vytautas Yucius (iždo globėjas). Dauge
lis kuopų ir visos apskritys taip pat dalyvauja Lietuvos laisvinimo 
darbuose. Aš pats, nors jau esu Altos tik garbės pirmininkas, 
tačiau nesu atitrūkęs nuo darbiu, kuriuos ji dirba. Altos vado
vybė man buvo patikėjusi parašyti šios garbingos organizaci
jos istoriją. Aš ją rašiau 1969 ir 1970 metais. 500 puslap'ių knyga 
buvo išleista 1971 m. Esu dėkingas Direktorių Tarybai, kad 
šiai knygai išleisti iš mūsų organizacijos fondo skyrė šimtą 
dolerių, o visi direktoriai asmeniškai aukojo po $25.00, tapdami 
knygos, pavadintos “Amerikos Lietuvių Taryba”, garbės prenu
meratoriais.

Mūsų organizacija yra Amerikos Lietuvių R. K. Federacijos na
rė. Man, kaip pirmininkui, teko palaikyti su ja artimus ryšius. 
Teko būti nuolatiniame kontakte su Lietuvos vyčių organizacija, 
kurioj darbuojuos Garbės narių komisijos pirmininko vaidmeny
je. Bendradarbiaujame su katalikių Moterų Sąjunga ir kitomis 
lietuvių katalikų organizacijomis ir draugijomis. Ne svetima 
mums buvo ir yra ir Bendrojo Amerikos Lietuvių Šalpos fondo 
veikla. Dalyvavome jo sukūrimo pastangose, dirbome direktoria- 
te ir jo skyriuose. Minint Balfo įsikūrimo 25 metų sukaktį, 
man teko keliais straipsniais papildyti jo turtingą darbais isto
riją. Turėjome ir turime ryšių ir su JAV Lietuvių Bendruomene. 
Esame narys Lietuvių (milijoninio) fondo.

Turėdamas man pavestą pareigą reprezentuoti Susivienijimą 
visuose lietuvių religiniuose, tautiniuose, kultūriniuose bei vi
suomeniniuose sąjūdžiuose, rūpinaus, kad toji pareiga būtų atlikta. 
Jaučiu, kad tą pareigą esu atlikęs ir visur, kur tik turėjau progą, 
garsinau LRKSA vardą ir ryškinau jo vaidmenį bei reikšmę. 
Laikau, kad ir visas kitas pareigas, kaip pirmininkas, kiek 
mano sugebėjimai leido, būsiu atlikęs.

Žvelgiant į ateitį
Mūsų organizacija turi visas galimybes ne tik egzistuoti, bet 

ir augti ir tikrai šviesiai į savo ateitį žiūrėti. Gyvuodama per 85 
metus, ji įgijo daug reikalingos patirties. Laimingai išgyveno 
krašto ekonomines krizes, nesutarimus savo viduje. Įgyti patyri
mai vedė jos vadovus daryti reikalingas reformas fratemalinės 
apdraudos atžvilgiais, modemi^upti, įvedant naujus narystės cer- 
tifikatus, pasistatant savo centrinei būstinei naujus namus, įve
dant į organizacijos reikalų tvarkymą naujų metodų. Ir savo 
turtu ji šiandien yra išaugusi tiek, jog nekyla jokių abejonių 
dėl jos pajėgumo įvykdyti savo nariams įsipareigojimus po
mirtinių bei pašalpų išmokėjime. Ir apdraudos ekspertai ir 
valstijų apdraudos pareigūnai, susipažinę su mūsų Susivienijimu, 
nekartą yra pareiškę, kad tai nėra didelė organizaciją, bet 
ji turi visus galimumus augti. Labai gaila, kad mes patys 
dažnai neįvertiname to, ką mes turime ir nepasistengiame 
patys nariai daugiau padirbėti, kad jon rašytos daugiau mūsų tau
tiečių ir pasinaudotų apsirūpinimu apdrauda, prisidėtų prie fra- 
ternalinės ir socialinės veiklos ir visų tautinių bei kultūrinių sąjū
džių, kuriuose Susivienijimas dalyvavo per 85 metus ir dabar 
tebedalyvauja. Be to, įsijungę nariais į Susivienijimą, užtikrin
sime jam stipresnę ateitį.

Neužmirškime vieno dalyko: jei LRKSA buvo geras mūsų 
tėvams, jei jis buvo geras naudingas mums, kodėl jis negali ir

Mielas Tautieti, drauskis 
LRK Susivienijime

LRKS yra tvirta, saugi lietuvių fratemalinės apdraudos 
organizacija. Turtas siekia 3 milijonus dolerių.

Turi moderniškus apdraudos planus 
pilnamečiams ir jaunamečiams:

• 20 metų mokėjimo — 20 Year Payment Life
• 20 metų taupymo — 20 Year Endowment
• Taupymo iki 63 metų — Endowment at Age 05
• Mokėjimo iki 85 metų — Life Paid Up at 85

(tik pilnamečiams).
Susivienijimas turi ir priedinius draudimus už mažus mo
kesčius. Aplikantai nuo 16 iki 40 metų, nuo $500.00 iki 
$2000.00 apdraudai priimami be medikalinės egzaminaci- 
jos—sveikatos patikrinimo.
.Susidomėję apsidraudimu Lietuvių R. K. Susivienijime, 
kreipkitės į jūsų kolonijoj gyvuojančios kuopos sekreto
rių, arba į Susivienijimo centrą ifipildant žemiau paduotą 
kuponą.

LITHUANIAN R. C. ALLIANCE
P.O. Box 32 (71-73 So. Washington St.) 

Wilkas-Barra, Pa. 18703

Esu susidomėjęs apsidraudimu Liet. R.K. Susivienijime
♦ t

Vardas, pavardė_ - .. ...... ............. „........................ ........
Adresas ____________ ___ ___ ____________________
----------- a*......... ..... ................ ..........(Zip Code)_________
Jeigu norltut priklausyt jūsų kolonijoj gyvuojanlion Susivienijimo 
kuopon, centras pasiųs Jj kuponą kuopos sekretoriui, kurs asmeniai 
atlankęs suteiks paaiškinimų, patarimų ir atliks reikalingus forma
lumus. Malonikite atsakyt: - . (taip arba ne).
Jeigu panorisit įsiraJyt centr'nin kuopon, tada ir narystis mokes
nius siųsit tiesiog j centrą. Malonėkit atsakyt:___ (taip, arba ne).
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neturi būti geras ir naudingas mūsų vaikams, nes nuo Jų priklau
sys mūsų tautinio išsilaikymo ateitis, taip lygiai nuo Jų priklausys 
ir mūsų Susivienijimo tolimesnis išsilaikymas ir gerovė. Jei pąjėgsi- 
me, svarbiausia — jei norėsime perduoti savo vaikams Susi
vienijimo idealus ir jo tikslus bei uždavinius ir, jei juos įtrauksime 
į organizaciją, Jai ateitis bus pilnai užtikrinta.

Atsisveikinimo žodis
LRKSA pirmininku išbuvęs 38 metus, matau reikalą J savo 

pranešimą garbingam seimui įtraukti savo atsisveikinimo žodį. 
Neatsisveikinu su organizacija. Jos nariu pasiliksiu tiek ilgai, 
kiek ilgai bus leista man gyventi šioje žemėje. Organizacijai pri
klausau 55-ri metai. Į jos darbus aktyviai įsijungiau 1918 metais. 
Nuo 1918 m. iki 1926 m. pavasario redagavau jos organą “Garsą”, 
keliuose seimuose buvau išrinktas Švietimo komisijos nariu, o~ 
1934 m. 48 seime, Newark, N. J., buvau išrinktas pirmininku, o 
po to visuose ligšiol buvusiuose seimuose buvau perrenkamas.

Pirmininko postan patekau jau ne kaip naujokas Susi
vienijimo reikaluose. Būdamas redaktorium pravedžiau kelis na
riams prirašinėti vajus, kelis kartus apvažiavau su paskaitomis 
visas kuopas ir tas kolonijas, kuriose dar nebuvo kuopų. Pasi
girsiu, už šią veiklą net premiją esu laimėjęs. Dar daugiau paty
riau apie organizacijos vidaus ir jos administravimo reikalus, kai 
1925 m. Direktorių taryba pusmečiui patikėjo man eiti sekreto
riaus pareigas, nes seimo išrinktasis sekretorius buvo paprašytas 
atsistatydinti dėl nesugebėjimo tvarkyti Susivienijimo reikalų. 
Tuo laiku buvusiam centro pirmininkui Jonui G. Miliui padedant 
ir patariant, centro raštinėje teko pravesti keletą reformų bei 
naujų patvarkymų. Įvesta nauja sistema turto bei finansų tvarky
mui, įgytos naujos spintos archyvui laikyti ir naujai pertvarkyta 
narių kartoteka, kuri ir dabar dar tebeveikia. Buhalteriją ir 
visą sąskaitybos sistemą įvesti pagelbėjo “Certified Public Ac
countant”. Tų pačių metų vasarą Direktorių taryba išrinko nau
ją sekretorių Juozą B. Šaliūną, kuris tame poste dirbo per šū
vi rš 12 metų.

Aš 1926 m. pavasarį, Krikščionių demokratų kviečiamas iš
vykau kandidatuoti į 3-jį Lietuvos seimą, o “Garso” redaktorium 
buvo pakviestas Matas Zujus, kuris ir dabar mūsų laikraštį tebere- 
daguoja. Nors į Lietuvos seimą buvau išrinktas, tačiau po metų 
ir vėl grįžau Amerikon ir vėl įsijungiau į Sus-mo ir kitų organizaci
jų veiklą bei spaudos darbą. Dar Kaune tebebūdamas buvau 
pakviestas dienraščio “Draugo” redaktorium, kuriuo išbuvau 
41 metus.

Pirmininkaudamas Susivienijimui, neapleidau nei vieno jo 
seimo, nei vieno Direktorių tarybos suvažiavimo. Neatsakiau nei 
vieno prašymo nuvykti į centro būstinę pasitarti ar bet kokį 
darbą atlikti. Taip pat nesu atsisakęs patenkinti ir kuopų ar 
apskričių prašymų nuvykti vienu ar kitu svarbesniu organiza
cijos reikalu.

Teko pergyventi keletą nemažų krizių organizacijos viduje. 
Daug darbo ir rūpesčių buvo pravedant vadinamą rekonversiją 
bei narių certifikatų perrašymą ir jų sumodeminimą pagal valsti
jų apdraudos departamentų rekomendacijas ir reikalavimus. 
Ši reforma sėkmingai buvo pravesta ne kieno kito, bet 
narių naudai. Daug iniciatyvos ir darbo šiame darbe įdėjo sekreto
rius Vincas Kvetkas. Dirbau ir aš.

Pradedant 1934 metais, buvo padaryta stambi pažanga 
. legaližVrbjant organizacijos veiklą atskirose valstijose. Susivieniji
mo chartą pavyko užregistruoti New Yorko, Connecticut, Mas
sachusetts ir Wisconsin valstijose. To pasiekus, jau visose 
valstijose, kuriose veikia mūsų kuopos, legaliai galėjom operuoti 
įvairius savo organizacijos reikalus. Tų valstijų kuopos neturėjo 
kliūčių iš legalės pusės.

1936 metų — auksinio organizacijos seimo metu pasiūliau 
išleisti LRKSA istoriją. Ji buvo išleista stambi ir graži istorijos 
knyga 19.54 m.

Kaip visoms panašioms organizacijoms, taip ir mums ne
lengvi buvo Pasaulinių karų (pirmojo ir antrojo) metai. Kildavo 
problemų, kurios pareikalavo didelio dėmesio ir nedėkingo dar
bo. Gana didelis narių skaičius (vyn/) buvo pašauktas karo tarny
bai. Tai atsiliepė į kuopų ir net centrinių organų veiklą. Be to, 
valstybinis patriotizmas pareikalavo stoti talkon vyriausybei į- 
vairius laisvės bei karo bonus pardavinėti, sustiprintai remti 
Amerikos Raudonąjį Kryžių ir kitus su karo eiga susijusius są
jūdžius. Šioji akcija, tiesa, nebuvo priverstinė. Bet lietuvis ne
galėjo pasilikti tik stebėtojo vaidmenyje. Jis darbu ir aukomis 
rėmė JAV užmojus laimėti karą, kuris, kaip buvo skelbiami 
šūkiai, siekė padaryti galą militarizmui, diktatūroms, atkurti pa
saulį demokratiniais pagrindais ir išlaisvinti pavergtąsias tautas, 
jų tarpe ir Lietuvą. Atsižvelgiant į tai, net savųjų organizacijų 
reikalus atidėdavome į šalį, kad teiktų stipresnę talką Amerikai.

1940 m. bolševikams pagrobus Lietuvą, Amerikos lietuviai 
sukruto jai galbėti nusikratyti okupantu. Pajudėjo ir mūsų organi
zacija, kurios pirmininkas buvo iniciatorius bendros visų 
lietuvių akcijos Lietuvai laisvinti, šis klausimas buvo iškeltas di
rektorių tarybos suvažiavime (1940 m. liepos mėn.). Buvo pa
siūlyta kviesti visų lietuvių katalikų centrinių organizacijų vado
vybes tartis ir ieškoti kelių, kaip sutraukti į vieną junginį visus 
lietuvius Lietuvos laisvės kovai. Pasiūlymai visų buvo priimti ir to 
pasėkmė buvo, kad į sukurtą Lietuvai Gelbėti Tarybą, vėliau 
pasivadinusią Amerikos Lietuvių Taryba, įsijungė visos politi
nės (patriotinės) grupės ir didžiosios fratemalinės organizaci
jos. Man, kaip Susivienijimo pirmininkui teko Altai pirmininkau
ti nuo pat jos susikūrimo dienos ir be pertraukos per 25 metus. 
Aš labai džiaugiaus, kad LRKSA tiek centro vadovybė, tiek kuo
pos rėmė ALT be jokių rezervų ir jai dirbo. Man, kaip LRKSA ir 
ALT pirmininkui teko aktyviai dalyvauti kuriant Bendrąjį Ameri
kos Lietuvių Šalpos Fondą ir jo veiklos pradžioje būti jo direkto
rium. Jame uoliai darbavosi ir mūsų laikraščio “Garso” redakto
rius M. Zujus, kuris, be kitko, nesigailėjo vietos garsinti Balfo 
veiklą. Prisidėta ir prie JAV Lietuvių Bendruomenės steigimo ir 
daugelio kitų darbų.

Laikau garbe, kad 1935 metais LRKSA Direktorių • tarybos 
buvau pasiųstas dalyvauti Pasaulio Lietuvių Kongrese Kaune 
ir atstovauti mūsų organizaciją. Tame kongrese dirbau, kaip 
prezidiumo pirmas vicepirmininkas ir taip pat viso kongreso 
vardu, atsieit, viso pasaulio lietuvių vardu prie Karo muziejaus 
pasakiau kalbą. Kongresui nutarus organizuoti Pasaulio Lietuvių 
Draugiją ir renkant jos centrinę valdybą, gavau daugiausia balsų 
ir buvau išrinktas jos pirmuoju vicepirmininku. Laikau, kad toji 
draugija buvo pati pirmoji Pasaulio Lietuvių Bendruomenės 
užuomazga.

Paminiu šiuos kelis iš daugelio momentų, kad pvavaizduot 
LRKSA aktyvų dalyvavimą tiek vietos Amerikos lietuvių visuo
meninio gyvenimo veikloje, tiek specialiai Lietuvos išlaisvinimo 
darbuose, kuriuose man, kaip organizacijos pirmininkui, visais lai
kais teko būti ne tik reprezentanto, bet ir darbininko vaidme
nyje.

Tardamas atsisveikinimo trumpą žodį, nuoširdžiai dėkoju Di
rektorių tarybos nariams, kuopų valdyboms ir visiems uolie-
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tiems Susivienijimo veikėjams, kurie man talkino visuose ir 
mūsų organizacijos darbuose ir kituose bendruose Amerikos 
Lietuvių sąjūdžiuose, j kuriuos buvau deleguotas darbuotis, kaip 
LRKSA atstovas. Busimam Susivienijimo pirmininkui linkiu 
geriausių sėkmių tęsti toliau mūsų brangios organizacijos dar
bus, ją saugoti, auginti ir stiprinti, kad Ji dar efektingiau 
tarnautų savo artimui, savo nariams, Dievui ir Tėvynei. To paties 
linkiu ir naujai Direktorių tarybai, kuri bus išrinkta Siame seime. 
Dieve, padėk!

. Leonardas Simutis, LRKSA pirmininkas

Viceprezidentas ir veikiantysis sekretorius adv. Thomas E. 
Mack šeiminėj knygoj išspausdintą raportą papildydamas žodžiu, 
pastebėjo, kad dėl Wyoming Klonį ištikusio potvynio iš septy
nių kitų fratemalinių organizacijų, mūsų Susivienijimo namas 
nukentėjo mažiausiai; darbas netrukus buvo pradėtas, sužaloti 
rekordai atnaujinti. Toliau sekretorius atsakinėjo į paklausimus: 
J. Giedraitis teiravosi dėl investmentų vertės ir pajamų; B. P. 
Walls — dėl solvency; direktorė Alvera Balanda — dėl pri
silaikymo apdraudos įstatymų, ypač aukų skyrimo reikalais; 
teisininkas Jokubka — dėl pirkimo didesnius nuošim
čius duodančių investmentų; M. Srupšienė ir Antanas Gulbinskas 
teiravosi ką daro Susivienijimo centras su kuopų sekretoriais, 
atsiliekančiais su narių mokesčių prisiuntimais; M. Zujus kalbėjo 
apie centro akciją tokių sekretorių reikalais; direktorius dr. V. 
Šimaitis patvirtino sekr. Mack pareiškimus, kad nariai, esantys 
geram stovy mokesčių atžvilgiu, dėl tokių sekretorių elgesio ir 
apsileidimų savo teisių ir beneficijų nepraranda, o kaip yra bū
tinas reikalas, akcijos imasi Bonding kompanija.

Albinai Poškienei pasiūlius viceprezidento ir veikiančiojo 
sekretoriaus raportą priimt, Br. Bobeliui parėmus, raportas pri
imtas vienbalsiai.

Viceprezidento ir Veikiančiojo 
sekretoriaus raportas

REPORT OF THE VICE-PRESIDENT AND 
ACTING SECRETARY

To the Officers, Delegates, Members and Friends 
of the Lithuanian Catholic Alliance: _ w

In compliance with the statutes and mandates of the Consti
tution and By-Laws, I, as Vice-President and Acting Secretary, 
submit my report of the business transactions and activities of 
my offices for the past three years.

My dear people — during the past three years the Board 
had had a number of burdensome and sometimes frustrating 
problems. We have attempted to solve these as best we could. 
At times we have been disappointed and at other times we 
have been pleased with some small results. On April 23, 1970, 
after our long-time veteran and Supreme Secretary for many 
years resigned, finally and absolutely, and after a great deal 
of thought and also urging by our President Simutis, I reluctant
ly agreed to become the Acting Secretary until such tl.mft as, , 
a ne\v 'ohe' was appointed by the Board or elected this n 
Convention.

Although the monetary remuneration is not comparable 
with that of the legal profession, it has been a privilege for 
me to work with all our Board Members, share their thoughts, 
ideas, and problems and I must confess that the assistance, 
cooperation, and friendship of each and all of them has been 
stimulating and satisfying.

There is little doubt that we continue to regress and de
crease in membership. This problem, absolutely, is the most 
pressing. We are not alone — as we cannot escape the con
clusion that we, with them, continue to atrophy. We, like many 
of you, have tried to seek ways and means to increase our 
growth and yet we have been unsuccessful. To those of you 
who have assisted in preserving the life of our great little 
Society, I offer my sincere thanks and I am hopeful that the 
new Board, whoever they may be, shall have the same feeling 
of friendship and fratemalism and will be given the same co
operation and assistance.

I am most thankful to the members of the Executive Com
mittee, past Supreme Secretary Kvetkas, Monsignor Boll, and our 
Treasurer, Leocadia Donarovich. On many occasions, when 
a perplexing problem confronted the Board, the matter was 
directed to the Executive Committee and we met regularly to 
discuss and attempt to solve numerous technical, legal and ad
ministrative problems. Although I personally did not have the 
vast storehouse of experience as our Secretary Kvetkas, I feel 
that my legal background and past experience in administering 
our local District Attorney’s office enabled me to carry on 
at least to today, at this Convention. We have survived and, with 
God’s Help, we shall probably survive in the future. The past 
two years have been rewarding to me because, once again, as 
the youngster on the Board, I’ve learned many things concerning 
the Society to which I was not exposed before 1970.

Constitutional Recommendations
Once again the Executive Committee and the Board have 

very carefully and cautiously considered some recommended 
changes in the Constitution and By-Laws. I’m sure that the 
other members of the Board shall present their views to you at 
these sessions urging that the two recommendations that we 
adopted at our Annual Meeting this spring, be passed by you. 
You’ve had an opportunity to read and study them in the 
Convention booklet and, perhaps, I can answer some questions 
that may arise when these matters are presented for a vote. 
In essence, we feel that there is an ever-increasing scarcity of 
competent people to handle the vast number of legal and ad
ministrative details that had been handled before this Convention 
by an elected officer. The proposed change of duties of the Sec
retary would result in a more modem working force for our 
Society’s business and would eliminate the necessity of the chief 
administrative officer having to stand for reelection every 3 
years. Fortunately, for our Society, Mr. Kvetkas had other sources 
of income in addition to the salary you voted him, and we 
were able to keep him for several decades. It is my honest 
opinion that if we make this change we would only do what 
hundreds of other non-profit and profit corporations have had 
to do in order to progress and survive.

I rgal ( lonsiri. ration*

The Society continues to be plagued with numerous legal 
forms and matters by many of the States. For example, for the 

first time in 12 years since I have been a. member of the Board, 
we have had a challenge from the Internal Revenue Depart
ment as to whether or not we truly qualify as a non-exempt 
charitable organization. As many of you know who have dealt 
with I. R. S., they can and usually do, create problems that, 
entail many hours of research and form compliance.

On the plus side, I must report that we have not had any 
problem that has involved a . lawsuit or necessitated any court 
action, which is quite unusual for a fraternal society even as 
small as ours.

On many occasions we have requests from members or bene
ficiaries to close our eyes to the By-Laws or the Constitution 
and oft-times it is difficult to convince these people that 
morally, ethically, and legally, we are bound by the laws of 
the States and the laws of our Society. One of the most com
mon requests is the kind that comes from some person who 
wishes benefits paid to him rather than the beneficiary or the 
certificate holder’s heirs on the basis that the claimant often 
paid the monthly dues.

Home Office
Our Home Office continues to operate in a manner as ef

ficient as any in the Wyoming Valley Area; our building is well 
regarded in the Wilkes-Barre community and is in an area which 
is now undergoing a redevelopment change that makes it even 
more attractive than it has been in the past. We continue to 
lease a portion in the rear of the building to a rubber stamp 
company and have a kind and fine relationship with our lessee.

85th Anniversary
The 85th Anniversary was observed locally with a com

memorative banquet at the Wilkes-Barre Knights of Columbus 
Hall on November 28, 1971, with one of our members, and 
a delegate here, Charles Liscosky, as the co-chairman with 
our former Treasurer’s wife, Helen Karazusky. Mr. Liscosky is 
also Grand Knight of the Wilkes-Barre Knights of Columbus 
Council. The banquet was extremely successful with approximate
ly 200 people in attendance and also well-received with many 
favorable comments by the press.

Finances
Although we find that we continue to drop in membership, 

it is pleasant for me to report, to you that our solvency ratio 
continues to increase as you can gather from the following 
comparison chart:

Certificates Insurance Solvency
Lost Lost Ratio

1969 -384 $ 75,233 133.97
1970 -344 220,000 135.45
1971 -260 177,000 139.73 + 4.28

The reason I have particularly noted these figures is to il
lustrate to you that although we continue to decrease in mem
bers and total insurance, our solvency ratio is much higher 
than most private companies or other fraternal societies. Once 
again, “Dunne’s Insurance Report” has listed our Society as 
A-l for 1971. For many years our portfolio was aided and given 
the courtesy of free suggestions by George Leslie of the Jnsti? 

' tutional Services Department of Mertill, Lynch, Plferce, Fenner and 
Smith. I regret to inform you that he had an untimely young 
death, but the investment house continues to service us when 
needed. I have requested, from two separate large brokerage 
houses, an examination and diagnosis of our portfolio in order 
to apprize you of their feelings at this Convention.

The Executive Committee continues to approve mortgages 
that are secure, looking particularly toward high equity, and we 
have also adopted a rule that hereafter no mortgage will be 
granted unless the applicants are members in good standing 
of the Society. Prior to 1970 this was not a condition, but 
we have found that this pre-requisite has aided us somewhat in 
securing a few new members.

Insurance Examination
The Insurance Examiners completed their examination of our 

Society in 1969 and I am pleased and proud to report that 
the only actual criticism they submitted to the Commonwealth 
of Pennsylvania Insurance Department was that all our Minutes 
were not up-to-date. Since their examination, a vote of thanks is in 
order for Mr. Zujus for his attention to this job. At this moment, 
all the Minutes of all the Board Meetings and Conventions 
are up-to-date. >

Actuary
For several years the Board has wrestled with the problem 

of the Actuarial costs which continue to increase like all services 
in almost all walks of life. We are convinced that we are un
able, for the present, to make any change since such a change 
might entail additional costs. We have interviewed other ac
tuaries and most are hesitant to take us on as a client because 
of the initial expenses involved in computerizing our membership. 
Our Actuary continues to advise us of the advantages of a one- 
fund accounting system, particularly from the viewpoint that we 
would have far greater latitude in financial planning for future 
growth. As you can see from the financial data appended to this 
report, we’ve only been able to keep the expense fund solvent 
by a series of special expense assessments made in combination 
with dividend payments. In connection with this, for your in
formation, the other Lithuanian fraternal society has been 
operating on such a one-fund basis for approximately 3 years.

Lodge Secretaries
The continued integration of persons into communities that 

were once Lithuanian-American is one of the reasons for the 
fall and decline of the lodge system. Churches in most areas

“AM. LIETUVIŲ TARYBA”
(Lithuanian American Council)

Parašė buvęs ilgametis ALT. pirmininkas, ilgametis LRK 
SA prezidentas, buvęs dienraščio “Draugo” redaktorius LEONAR
DAS ŠIMUTIS.

Knygoje rašoma apie organizuotos Amerikos lietuvių visuo
menės 30 metų (1940-1970) veiklą Lietuvai išlaisvinti. Knyga gau
siai iliustruota veiksnių nuotraukomis.

500 puslapių, kietais viršeliais.
K»in. io dd. Pelnas tarybos iždui tolesnei laisvinimo akci

jai remti.
Norintys knygą įsigyti, kreipkitės į

“GARSO” ADMINISTRACIJA
R O. Box 32 (71-73 S. Washington SL)t Wilkes-Barre, Pa. 18703

of the United States appear to be making an effort to become 
religious parishes composed of all nationalities rather than par
ticular ones. The result is that many church lodges are be
coming defunct. Our Secretaries, God Bless them, continue into 
their 70s and 80s in their struggles to meet with people and 
make dues collections; yet more and more we have resignations 
and secretaries who wish to be replaced, not only because of 
the fact that they feel they are grossly underpaid for their ef
forts, but also because of the simple fact they are tired and wom 
out and just cannot meet the physical demands of the office.I

Conclusion
My dear Friends, in concluding my remarks, after careful 

scrutiny of our assets and obligations, I must say, just as I did 
in 1969, we are again in a very strong, solid and sound fi
nancial position. Our investments continue to grow and our 
portfolio is well-accepted by all the insurance departments of 
the States wherein we do business. Pride, patriotism, and 
feeling for the customs and traditions of the land of many of 
our fathers, Lithuania, continues to become less and less in our 
changing affluent America. Our problem is not graver than the 
problem the church faces today with its clergy and members, 
the problems the government faces daily with revolutionaries 
and violent militants or the problem that the family faces to
day in the breakdown that it is experiencing in its dealings 
with youth. The purposes for which this fine little Society were 
founded 85 years ago do not exist for practical purposes. The 
government and its agencies provide for most of the comforts 
we need on earth, and even some expenses for a decent and 
proper voyage to eternal rest. My firm conviction is that in 
order for us to attract new membership we must offer some
thing that is more attractive than a certificate of insurance. Our 
incentives for inducing people to join with us must be more 
than having children join as favors to their parents. I am hope
ful that during our sessions here some new thoughts may be 
stimulated toward new functions, new benefits, and new in
centives in order to fight off the continuing decline we have 
experienced for the past 15 to 18 years.

As we look to future years, we’ve got to forge ahead with 
new ideas and, perhaps, some sophisticated method leading us 
to growth. At the same time we must provide a high degree of 
service to our veterans who have worked so hard and been 
with us so many, many years. Particularly the Secretaries who 
have sacrificed so much of their energy and time so that our 
Society continued to survive and better serve our people and 
families here in the United States.

I am very much aware of our problems, I admit to you I 
am without answers to many of them, but I pledge to you also 
that I shall continue to serve for whatever value and help 
I may be and with your help, and the help of the Almighty, 
who knows when we may once again prosper and grow, not 
only in new dollars, but in new faces.

FINANCIAL TRANSACTIONS

INCOME:

r . -■ Life Accident ‘ft''1 Expense ‘ Operating
Insurance Health Fund Expense

1969 108,824.41 6,828.95 65,886.79 61,221.04
1970 96,228.05 6,089.80 59,402.78 56,512.83
1971 90,534.07 5,612.95 36,889.04 58,255.81

295,586.53 18.&1.70 162,178.61 175,989.68

BENEFITS PAID:
Death Matured Cash Accident &

Benefits End. Surrenders Health
1969 114,754.00 98,663.50 19,408.86 9,464.50
1970 114,942.00 93,883.00 41,523.28 8,666.00
1971 97,046.80 71,650.00 27,917.89 8,047.50

326,742.80 264,196.50 88,848.03 26,178.00

Investment Interest Solvency Mortality
Income Earned Ratio

1969 120,290.57 3.91% 133.97 61.42%
1970 115,448.90 3.99% 135.45 71.93%
1971 113,586.29 3.96% 139.73 58.23%

349,325.84

Surplus Admitted Dividends
Assets Paid

1969 740,917.35 2,921,854.32 67,166.52
1970 737,135.26 2,816,718.49 61,151.87
1971 794,597.89 2,794,116.10 none

128,318.39

1968 Admitted Assets .. 3,000,552.23
1971 Admitted Assets .. 2,794,116.10

Decrease in Ac^mitted Assets 
from Convention to Convent. 206,436.13

TOTAL MEMBERSHIP — Year Ends
1969 5870

' 1970 5626
1971 5366

CASH IN BANKSi

Adults — Balance Jan, 1, 1969 37455.00

Cash Receipts 1969 432,13838
1970 388,305.41
1971* 377,462.48 1,197,906.27

Total
»

1435,16147

Cash Disbursements 1969 433,166.09
1970 396,068.57
1971 337,978.74 1,167413.40

67,947.87

Transferred to Savings Account 65,000.00

Balance December 31, 1971 
r

2,947.87

Juvenile — Balance Jan 1, I960 41581

Cash Receipts I960 1348744

1970 12,18543
1971 21,664.97 47,137.8*

Total 47,553.35
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ASSETS AND LIABILITIES — DECEMBER 31, 1971

Cash Disburse meats I960 20,14946
1970 5,575.09

4 1971 1,000.00 26,724.55

Balance Dec. 31, 1971 20,828.80

Savings Account Balance 1971 65,000.00
Divident Earned 1971 337.71

Balance Dec. 31, 1971 1 65337.71

FIRST MORTGAGE LOAljJ 8 i
Balance Jan. 1,1969 ' 713,763.73

Loans Granted •
Conventional 182,074.54
F. H. A. none
V. A. none

Total 895,838.27

Principal Paid:
Conventional 255,118.24
Ę. H. A. 11,478.55
V. A. 55,397.33 321,994.12

Balance Dec. 31, 1971 573,844.15

SUMMARY OF MORTGAGES:
Conventional 457,107.45
F. H. A. 38,147.95
V.A. 78,588.75

TotalAil Mortgages 573,844.15

SUMMARY OF BONDS OWNED — December 31, 1971

a) U. S. Government; b) Federal Land B anks; c) Railroads; d) Public Utilities;
e) Industrial & Misc.

Book Actual Market Par Amortized
Value Cost Value Value Value

a) 261,442.99 260388.64 223,540.00 262,000.00 261,442.99
b) 29,934.83 29,575.00 29,300.00 30,000.00 29,934.83
c) 73,905.82 ’ 73,972.25 46350.00 75,000.00 70,105.82'
d) 1,515,168.81 1,526,119.16 1,181,620.00 1,505,000.00 1,515,168.81
e) 174,964.97 174,915.00 137,100.00 175,000.00 174,964.97

2,055,417.42 2,064,870.05 1,617,810.00 2,047,000.00 2,051,617.42

Disbursements

Cash Balance' ........ .........
Outstanding Checks ....... ~

Balance of Bank Statement

WYOMING NATIONAL BANK, Wilkes-Barre, Pa 
• Balance ai of Ian. 1, 1969 ........ m.........................

Receipt! •.*■■•*•*•••*
Transf. fr. First N. Bk. W-B. Pa. ______
Redeposlts ...................... ............................ 

327,872.60 _

4

327,872.60

844,54
5,526 86

6371.40

353,320.39
394,500.00

3,742.77

87.31 747,907.70

Jums, atstovės ir atstovai, linkime sėkmės šiame Seime Chi
cago) e, o Susivienijimo direktoriams ir raštinės personalui nuo
širdžiai dėkojame už mums teiktą pagalbą, einamt mums mūsų 
pareigas. y

Vito A. Yucius

Dr. Vladas Simaitis

Disbursements ............................
Bank Charge: pack of Funds

Cash Balance ......................
Outstanding Checks .........

Balance of Bank Statement

SUMMARY: CHECKING ACCOUNT
BALANCE, January 1, 1972 
First Nat. Bk., W-Barre, Pa.......................... ..
Miners Sav. Bk., Pittst., Pa..............................
Wyoming N. Bk. W-Barre, Pa.........................

Total Checking Acc. Balance Jan. 1, 1972

DIVIDEND ACCOUNT, 
WYOMING NATIONAL BANK, Wilkes-Barre, Pa. 
Balance as of Jan. 1, 1969 .............................
Transf. fr. First N. Bk. W-Barre, Pa............

Disbursements

Cash Balance

BENEFICIAL SAVINGS BANK, Philadelphia, Pa.
Transf. fr. First N. Bk., W-Barre, Pa...........
Dividend Earned ..............................................

Cash Balance

CASH SUMMARY
Checking Acc. Bal., Jan. 1, 1972 .......
Dividend Acc. Bal., Jan. 1, 1972 .......
Beneficial Svg. Bk. Bal., Jan. 1, 1972

Total Cash Balance, Jan. 1,1972

751,650.47 ]
735389.75 Imtas vienbalsiai.

735.661.60

Dr. A. J. Valibui žodžiu paaiškinus apie savo veiklą — ap
likacijų patikrinimus ir pristatymą į centrą be jokio atlyginimo, 
J. Giedraičiui pasiūlius, M. Kozerskienei parėmus, raportas pri- 
-—-— • • • • ---------- 1— —-------------------------- - 

71.85

15,988.87
9,752.14 Daktaro kvotėjo raportas

25,741.01

6,942.99
844.54

15,988.87

23,776.40

1,228.95
82,000.00

83328.95
81,370.14

1,858.81

65,000.00
337.71

65,337.71

23,776.40
1,858.81

65,337.71

90,972.92

Bonds Owned — Retirement 
‘Bonds Owned —Mortuary . 
Bonds Owned — Disability 
Bonds Owned — Juvenile .... 
Mortgages — Conv...................
Mortgages — F. H. A...........
Mortgages — V. A................... .
Real Estate .............................

Loans — Adults ...........Cert. 
Cert. Loans — Juveniles 
Cash 
Savings Account .................
Cash in Bank — Juveniles 
Furniture & Fixtures ........
Mortuary Fund .....................
Juvenile Fund .....................
Disability Fund ..................
Welfare Fund .......................
Delegates Fund ..................
General Fund .......................
Expense Fund Deficit .......
Retirement Fund ................

in Bank — Adults

Assets Liabilities
......; 20,314.77

1,909,580.03
50,327.09
75,195.53

457,107.45
38,147.95
78,588.75
40,000.00
12,633.14

252.82
2,947.60

65,337.71
20,828.80
3,000.00

MINOR BENEFICIARY ACCOUNTS —
TRUST FUNDS
Balance as of Jan. 1, 1969 .......................

' Interest Earned 
New Accounts

Accounts Paid

Balance, January 1, 1972

1,458.04

2,774,261.64

With respect, I remain
Sincerely and Fraternally yours,

155.18
690.02 845.20

601.35
2,303.24

601.35

1,701.89

2,599,484.87
96,862.08
63,222.03

823,93
6,972.85
1,233.60

26,497.16
32,159.44

2,774,261.64

Attorney Thomas E. Mack
Acting Secretary

Baigiant savo finansinį raportą, noriu išreikšti padėką at
stovams - atstovėms už tą didelę garbę man suteiktą praeitam 
seime, kuomet išrinkote mane jūsų organizacijos iždininke.

Mūsų organizacija jau atšventė 85 metų sukaktį. Labai jau
čiuosi laiminga, kad nors trumpai, per jos ilgą gyvavimą, teko 
pirmiausia jai tarnauti jos iždo globėjos, o dabar iždininkės pa
reigose.

Darbą, kuris kartais buvo kiek sukliudytas neišvengiamų ap
linkybių, mėginau atlikti kuo sąžiningiausiai. Čekius visuomet 
siunčiau tą pačią dieną, kuomet man buvo prisiųsta iš centrinio 
offiso. Niekuomet, be išimties, nebuvo pertraukos iš mano pusės. .

Buvo didelis nuostolis mūsų organizacijai, kuomet buvęs il
gametis sekretorius Kvetkas pasitraukė iš tarnystės pareigų 
dėl sveikatos priežasčių. Noriu viešai jam išreikšti padėką už 
jo nenuilstantį darbą Susivienijimo gerovei.

Baigiant, aš iš savo pusės jaučiuosi, kad dirbau organiza
cijos gerovei — narių skaičių mėginau padidinti, taipgi iždi
ninkės pareigas atlikau sąžiningai.

LRKSA 65-tam seimui ir jo gerbiamiems atstovams linkiu 
geriausių sėkmių!

Laikotarpis nuo 1969 sausio 1 iki 1972 m. sausio 1 d.
šis raportas paruoštas jūsų užgyrimui.
Dievo įstatymais nustatyta tvarka, nuo pat pasaulio pra

džios — sveikata, ligos ir mirtis turi ryšio su gimimu. Gyvenimo 
srovė šimtmečiais yra lydima skurdo, epidemijų ir parazitų, 
vienok pasidėkojant mokslo pažangai, išplėstai žmonijos naudai 
pasišventusių vienuolių, taipgi modernių išradimų laboratorijose 
ir tie jų pasiekimai tarnauja žmonijos gerovei.

Ligos ir nelaimingi įvykiai siaubia žmoniją kur kas daugiau, 
negu nuožmūs naikinantys karai su jų nuostoliais. Pavojų laikais, 
inspiracijos apimti asmenys imasi darbo užstot kelią desperacijai 
ir savo nenuilstamais moksliniais darbais suranda naujus pa
galbos būdus pavidale penicilino, strepto-mycino, kraujo plazmos, 
sieros rūgšties gyduolių (sulfa drugs) skiepų, cheminių jodu, fos
foro, virusų terapijos, kobalto, ir daugelio kitų išradimų. 
Nenuostabu, kad kai kurie pranešimai Morse telegrafu apie 
nuostabius mokslo laimėjimus buvo sutikti su išsireiškimais — 
“ką čia Dievas dar naujo sukūrė”.

Mano, kaip vyriausio Susivienijimo daktaro kvotėjo, pa
reigos yra nustatytos įstatais. Prie tų pareigų priklauso išeg- 
zaminavimas visų reikalavimų formų dėl pašalpos beneficijų iš 
priešasties sirgimų ir nelaimingų įvykių, prisilaikant egzami- 
nacijos, gydymo davinių ir pareiškimų profesionalių gydytojų, 
legaliai praktikuojančių ir registruotų jų atitinkamose valsty
bėse. Toliau — reikia užgirti arba atmesti bile aplikacijas dėl 
narystės, prisilaikant sveikatos taisyklių ir davinių užrekorduotų 
aplikantų sveikatą tikrinusių daktarų kvotėjų.

Mūsų Susivienijimas turi didelės reikšmės savo nariams, 
kadangi jis išmoka aukštus dividendus. Kaip Direktorių tary
bos narys, esu gerai susipažinęs, kad mūsų organizacija savo 

.nariams teikia kuogeriausia patarnavimą ir išmoka priklausomas 
beneficijas be jokių sutrukdymų.

Nuo 1969 metų sausio 1 d. iki 1972 m. sausio 1 d. 653 nariai, į- 
skaitant vyrus ir moteris, buvo paliesti ligų arba nelaimingų įvy
kių sužeidimų. Išrodo, kad mūsų organizacijos nariai rūpestin
gai prižiūri savo fizine ir dvasinę sveikatą ir saugojasi nuo nelai
mių ir sužeidimų. Būkime visi atsargūs ir prisiminkime, kad 
rūpestingas budėjimas yra mūsų organizacijai ir mūsų šaliai 
apsaugos kaina.
•Esu’ tikras, kad lietuviai katalikai ir ateityje parodys saVo 

prisirišimą ir įvertinimą mūsų tėvų ir protėvių įkurtai organiza
cijai, kurios 85 metų sukaktis buvo gražiai paminėta įvairiuose 
mūsų šalies rajonuose 1971 metais lapkričio 22.

Dr. Albertas J. Valibus,
vyriausias daktaras kvotėjas

(Bus daugiau)

STIPRŪS LAISVĖS SĄJŪDŽIAI

Leokadija Donarovich, iždininkė

Iždininkės raportas
LITHUANIAN ROMAN CATHOLIC ALLIANCE OF AMERICA 

TREASURER'S REPORT OF RECEIPTS AND DISBURSEMENTS 

January 1, 1969 to January 1, 1972
Total Check. Acc. Bal., Jan. 1, 1969
Receipts ........................ ........ .............

V. A. Juciui apie savo veiklą paaiškinus žodžiu, o dr. Vi. 
Šimaičiui padėkojus Susivienijimui už tvirtą ALT rėmimą, V. 
Paulauskui pasiūlius priimt, St. Jurui parėmus, Iždo globėjų 
raportas priimtas vienbalsiai.

Disbursement!:
First Nat. Bk., W-Barre, Pa.....................
Miners Sav. Bk., Pittston, Pa..................
Wyoming Nat. Bk., W-Barre, Pa............
Charges: Ret. Checks, Mssg. End. Can. D. 
Transf. to Div. Acct., Wyoming N. Bk. 
Transf. to Benef. Svg. Bk., Phila., Pa.

Checking Acc. Balance, Jan. 1, 1972 ..

FIRST NATIONAL BANK, Wilkes Bane, Pa. 
Balance as of Jan. 1, 1969 ............................
Receipts .......  ..................................-...........

Disbursement! ..................................................
Transferred to Miners Svgs. Bk. Pttst., Pa.
Transferred to Wyoming Nat. Bk., W-Barre 
Transf. to Div. Acct, Wyoming Nat. Bk. .. 
Transf. to Benef. Svgs. Bk., Phila, Pa..........
Charges: Canad. Dis., Missg. End, etc........

Cash Balance ......................
Outstanding Checks ........

Balance of Bank Statement

MINERS SAVINGS BANK, Pittston, Pa.

Balance as of Jan. 1, 1969 • •••♦♦a ••••«« •*•••••• •••*••

M.su'sf. from First N. Bk. W-Barre, Pa. .....

37,670.51
1323,819.311323,819.31

26,547.50 
327,872.60 
735,589.75

703.57 
82,000.00 
65,000.00

1361,489.82

1337,713.42

23,776.40

22310.60
870,411.61

26,547.50

394.500 00
62,000.00
65,000.00

870,411.61

892,62231

317,000.00

_________ 631.72 885,679.22

6,942.99
________ 278.50

7321.49

11,717.14
31730000 317,000.00

323,717.14

Iždo globėjų raportas

Gerbiamieji Seimo Atstovai,

Lietuvių Katalikų Susivienijimo iždo globėjai, Vito A. Yucius 
ir Dr. Vladas Šimaitis, 64 Seimo Waterbury atstovų rinkti, va
dovaudamiesi LRKSA įstatais, laikotarpyje nuo 1969 m. sausio 1d. 
iki 1971 metų gruodžio 31 dienos penkis kartus tikrinome Susi
vienijimo finansinę atskaityomybę ir tikrinimo duomenis praneš- 
davome Direktorių susirinkimuose, kur po direktorių paklausimų 
ir diskusijų būdavo priimti, įrašyti į protokolus ir paskelbti Su

sivienijimo laikraštyje "Garse” visų Susivienijimo narių žiniai.
Mes tarime konstatuoti, kad Susivienijimo piniginė apyskai

ta vedama pagal Susivienijimo įstatų reikalavimus ir Direktorių 
tarybos potvarkius.

Be mūsų pusmetinių tikrinimų Susivienijimo apyskaita buvo 
tikrinta Pennsylvenfios valstijos Insurance Departamento atsto
vų už laikotarpį nuo 1966 m. gruodžio 31 dienos iki 1969 m. 
gruodžio 31 dienos. Jų ilgokame pranešime konstatuota geras at
skaitomybės vedimas.

Prieš šį Seimą paskutinį tikrinimą darėme 1972 m. balandžio 
24-26 dienomis. Žiūrėjome iždininkės ir sekretoriaus vedamas 
knygas, tikrinome nekilnojamo turto paskolų knygas, suskaičiavo
me verybės popierius, laikomus Wyoming National Banke, ir ra
dome, kad viskas atitinka knygų įrašams.

Mūsų nuomone, Susivienijimo dabartinė atskaitomybė yra rei
kalinga pertvarkymo, suprastinimo ir sutrumpinimo. Bet tai yra 
šio seimo atstovų rankose. Mūsų nuomone, Susivienijimo inte
resai reikalauja fondus sujungti į vieną, o tada ir visa atskai
tomybė palengvės.

“Lietuvos neramumai sukrėtė 
Kremlių” — rašo Paul Wohl, So
vietuos klausimų žinovas, 
Bostono dienraščio “The Chris

tian Science Monitor” birže
lio 30 d. laidoje.

Nuolatiniai įvykiai Lietuvoje 
ir kitose respublikose, rusų in
telektualų pasipriešinimai bol- 
šeivkų santvarkai, žydų susikirti
mai dėl emigracijos parodė, kad 
Sovietų Sąjunga visai nėra 
"viena gyventojų šeima, monoli
tiniai daugelio tautų suvienyta 
valstybė”, kaip kad prezidentas 
Podgomy paskutinėje "Komu- . 
nisto” laidoje rašęs.

Žydai, ukrainiečiai, kiti pabal- 
tiečiai kelią įvairius neramumus. 
Pastaraisiais dvejais metais ypa
tingai daug pasireiškią lietuviai; 
Bražinskai nukreipę lėktuvą į 
Turkiją; Simokaičiai mėginę nu
kreipti lėktuvą į Švediją, Simas 
Kudirka šoko iš sovietinio laivo 
į JAV pakrančių sargybinį 
laivą, tik, deja, jis buvo išduotas. 
P. Wohl pabrėžia, kad Kudirkos 
pavardė Lietuvoje esanti labai 
populiari. Dr. V. Kudirka,

1870 m. pradėjęs leisti po
grindžio žurnalą “Varpą”, visų 
lietuvių gerai žinomas ir gerbia
mas (“Varpas” buvo pradėtas 
leisti 1889 m. — Red.). Straips
nio autorius cituoja S. Kudirkos 
žodžius Vilniaus teisme, kuriais 
jis reikalavo Lietuvai nepri
klausomybės ir demokratinės 
santvarkos.

Autorius toliau išryškina kun. 
J. Zdebskio bylą. Esą, kai sovie
tai nugalėdami vokiečius antrą 
kartą užėmė Lietuvą, tai pagal 
lietuvių emigrantų parodymus, 
jie 1944-1952 m. išžudę arba Si
biran išvežę apie 400,000 žmo
nių. (Elta)

MIRĖ BARBORA RUDIENĖ

Chicago. — Liepos 18 mirė 
visuomenininko veikėjo, buvu
sio LRKSA viceprezidento inži
nieriaus Antano Rudžio motina 
Barbora Rudienė (Griciūtė), 82 
metų amžiaus. Palaidota liepos 
21 iš Švč. P, Marijos Gimimo 
bažnyčios šv. Kazimiero kapinė
se. Velionė buvo kilusi iš Liep- 
laukio, Plungės valdžiaus. Liū
desy paliko sūnus Antaną, Juo
zą, Joną, dukteris Estelle Ma
dison ir Cecilia Agan, jų šeimas 
ir kitas artimuosius.

MIRĖ
DR. V. VILIAMAS

Washingtonas. — š. m. liepos 
12 ligoninėje mirė žymus visuo
menininkas geografas dr. Vla
das Viliamas, 68 metų amžiaus. 
Liepos 15 po gedulo Mišių, 
atlaikytų šv. Pilypo bažnyčioje, 
palaidotas Prisikėlimo kapinėse, 
Washingtono priemiesty.

Velionis buvo gimęs 1904 m. 
spalio .15 Obelių valsčiuj, Ro
kiškio apskrity. Mokėsi Rokišky, 
Kauno, Karaliaučiaus ir Berlyno 
universitetuose. Profesoriavo 
Kauno, Vilniaus ir Pabaltijo uni
versitetuose. Aktyviai dalyvavo 
ateitininkų, krikščionių de
mokratų ir bendrinių patriotinių 
organizacijų veikloje; bendra
darbiavo laikraščiuose ir žur
naluose; daugelio veikalų au
torius. Paskiausiais metais gy
veno Washingtone ir dirbo JAV- 
tybių kongreso bibliotekoj.

Paliko žmoną 
inž. Virgilijų ir 
sius.

Reginą, sūnų 
kitas artimuo-

/♦
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Mrs. Pat Nixon graced . ..

The Fourth International
Lithuanian Dance Festival

The huge show space of the International Amphitheater is filled with dancing couples.
All dancers wore authentic Lithuanian costumes. (Photo by Ed. Mankus)

Mrs. Pat Nixon is met at the door of the Stock Yard Inn 
by Mrs. Josephine Dauzvardis, Consul General of Lithu
ania at Chicago. Mrs. Ogelvie, wife of the Governor of 
Illinois stands between.

Almost every American of 
Lithuanian descent wanted to at
tend the folk dance festival at the 
International Amphitheater of 
Chicago on July 2nd of this year.

Preparations had been going 
on for two years. Lithuanian folk 
dance groups all over the world 
had been practicing the reper
toire for two years. In 1970 the 
arrangements committee began 
collecting special donations for 
the production of the festival and 
a budget of $100,000 was fore
seen. Hundred dollar donors 
were honored at a special 
banquet; other enticements 
were offered to raise the fund 
to cover the huge expense of 
bringing dancers from Europe, 
South America, Australia and 
Canada. Tickets were going 
briskly, but some doubted that 
the huge amphitheater could be 
filled.

Then, three days before the 
festival, the news hit the Lith

uanian and metropolitan news
papers: Mrs. Nixon, wife of the 
President of the United States, 
will be present for the opening 
of the folk dance festival. That 
evening lines formed outside of 
the three ticket selling stations. 
The few hundred tickets that re
mained unsold were gone in a 

matter of hours. "Standing- 
room-only” tickets were printed 
to be sold at the gate. It was then 
the committee moaned: “We 
should have rented Soldiers’ 
Field and had an open air dance 
festival”. Soldiers’ Field is the 
home of the Chicago Bears foot
ball team. That was a wistful 
thought but it might have been 
the place because many non
Lithuanians had made enquiries 
about tickets for the dance 
festival.

If the arrangements commit
tee could have gotten a firm com
mitment from the great lady of 
the United States, that would 
have been the place for the 
Fourth International Lithuanian 
Dance Festival.

It Was A Great Day For 
Lithuanians

Fifteen thousand awaited the 
entrance of Mrs. Pat Nixon, 
wife of the President of the 
United States. The ovation was 
tremendous and lasted for about 
ten minutes. As she waved to 
one side and then to the other, 
the ovation increased. When she 

sat down the crowds began 
holding back on their cheers.

As the cheers subsided, the 
fifty two dance groups from the 
four continents began igtheip that the usual accordions 
march into the amphitheater, in 
all about eleven hundred 
dancers. After their entrance 
about one thousand grammar
school children from the lithua- 
nistic schools intermingled with 
the regular dancers. Mrs. Nixon 
waved to each group as it pre

sented itself to her on the re
viewing stand.

After the usual festivities 
of anthems and welcoming 
speeches, Mrs. Nixon spoke her 
brief word: stating that her 
daughters had such a great re
ception during the song festival 
last year, she decided to see 
what a Lithuanian reception was 
like. That almost brought the 
house down. And when she left 
the reviewing stand to take her 
seat in the box, she passed 
through the entire group of dan
cers, stopping to talk to some and 
pose for pictures. Again, the 
ovation was thrilling. She was 
seated with the great Lithuanian 
lady of Chicago, Mrs. Josephine 
Dauzvardis, the Consul General 
of Lithuania at Chicago, and 
Mrs. Ogilvie, the wife of the 
Governor of the State of Illi
nois.

This too might be the place to 
mention that the daughter of the 
Ogilvies had learned a few Lith
uanian folk dances and made a 
good showing during her brief 
encounter with the Lithuanian 
dance.

When one considers the num
ber of groups and dancers that 
participated in the festival and 
the time allowed to practice the 
ensemble, one must say that 
the dance festival was a huge 
success. The usual dances were 
rendered, but the formations and 
figures presented were unusual 
and very interesting. The variety 
of figures far surpassed those of 
previous years. Mrs. Genevieve
Breichmanienė must be compli
mented.

Orchestras, Dancers and Singers
The dancing was complement

ed by a thirty piece orchestra, 
under the direction of Alvydas 
Vasaitis, a specially trained folk 
instrument orchestra led by Zig
mas Lapinas (none of the parti
cipants in this group was over

fifteen), a hundred voice choir 
trained by Alfonsas Gečas and 
Alice Stephens.

The blending of all three made 
for a thrilling sight. The intri
cate figures, the full strong tones 
of the orchestras and the back
ground of lovely voices made the 
amphitheater a bewitching 
scene of sound and graceful 
movement. Twenty dances were 
performed. The more intricate 
and vigorous dances were per
formed by the veterans and the 
simpler, but lovely dances by the 
thousand grade school children, 
who received a tremendous hand 
from the crowds. If the festival 
is to continue through the 
coming years, the enthusiastic 
children are the hope of those 
coming festivals.

The orchestras and the singers 
are the innovation of this dance 
festival and it was a good thing

were
missing from the scene. They 
might have their place in school 
halls and at similar scenes when 
an orchestra cannot be afford
ed, but not in an international 
event. The various committees 
should be congratulated for the 
very welcome change in the 
accompaniment of the dancers.

The most pleasant surprise 
of the entire dance festival was 
the folk instrumental orchestra 
organized by Zigmas Lapinas 

and his group. Twenty young 
people played a large variety of 
wooden instruments that would 
be hard to recognize and name in 
the English language. This 
is the make-up of instruments 
as known in the Lithuanian 
language: 15 kanklių, 5 įvairių 
Sekminių ragelių, vienos birby- 
bynės, 2 beržinių trimitų, fa
bulų, skudučių; 4 lumzdelių ir 
skrabalų. All of those instru
ments were not played at one 
time. The twenty young people 
played the various instru
ments. Their rhythm was out
standing. Everyone seemed to 
take great delight in the play
ing of the instruments. The 
youngsters seemed to be having 
so much fun playing the various 
instalments. Two of the instru
ments must have been seven 
feet long and they looked like 
trumpets and a second youth 
had to hold the trumpet while 
it was blown. They must have 
needed a good sized station 
wagon to transport those and the 
other playing instruments of the 
folk orchestra. It would be a 
wonderful experience to hear a 
concert played by the young 
people.

The Impact of the Festival
The presence of the First Lady 

at the opening of the folk dance 
festival had a tremendous im
pact on the production of the 
event. At least sixty photogs 
were present from various parts 
of the country and all of the TV 
channels reported the event on 
their news programs that same 
evening. And Mrs. Nixon was 
truly a very gracious representa
tive of the President, as we ex
perienced at the reception 
before the festival.

Only three hundred tickets 
were available for the reception 
in the Stock Yard Inn, a very 
fancy restaurant and hotel on 
the grounds of the International 
Amphitheater, where the Inter
national Stock Shows are pre
sented every year in November.

A reception line was formed 
by the ranking Republicans of 
Illinois with Mrs. Dauzvardis, 
Mrs. Ogilvie, Senator Percy, 
Cong. Derwinski and Mr. V. 
Adamkus at each side of the First 
Lady. She shook hands with 
each person in the line as they 
were introduced to her. All were 
recognized by one or another at 
her side. The entire ceremony 
went off with clock-like preci
sion and was well guarded by the 
numerous secret service agents 
that observed every motion of 
Mrs. Nixon. All visitors seemed 
to be thrilled to be chosen 
for the reception and truly fėlt 
rewarded for the long wait at the 
reception.

The arranging committee was 
exhausted by the pressures of 
choosing the lucky ones and the 
demands made of them for extra 
favors. Dr. L. Kriauceliunas was 
a haggard-old man after all of the 
festivities before, during and 
after the dance festival. He was 
the majordomo of the arranging 
committees. He must be con
gratulated for his heroic efforts. 
There were too many others to 
mention for the production of 
this grand festival of the Lithua
nian dance.

Lithuanians have been getting 
long columns of publicity for the 
cause of enslaved Lithuania be
cause of the suicides by burning 
and this great cultural triumph 
enhanced by the presence of the 
First Lady of the United States 
brought greater recognition for 
Lithuania. The distinction is 
noticed immediately in other 
spheres of Lithuanian activity. 
It seems that newspapers are 
quicker to respond to publicity 
in other matters. The success of 
such endeavours certainly help 
all around.

Not For Ourselves Alone
The Lithuanian folk dance is 

one of the basic activities of our 
culture and the festival like that 
arranged in Chicago this year 
certainly highlights its import
ance. The song festivals that 
are the alternate productions 
that take on an international 
flavor bring prestige for our na
tionality. The thousands of 
dollars spent for their produc
tions are worth every cent spent 
if the best of the folk songs and 
dances are presented to the 
public.

The dance and song festival 
certainly attract our people 
from all over the world and the 

Uhited States. But is that 
enough? Much more value could 
be added to these very expensive 
productions, if we could attract 
non-Lithuanians to our song and 
dance festivals. Hardly any 
money is spent for advertising 
our great festivals in the metro
politan press and radio. Some
times it seems, that we do not

welcome other peoples or na
tionalities.

Couldn’t such productions be 
scheduled in outdoor stadiums 
where larger crowds can be ac
commodated and cheaper admit
tances could be charged. The 
amphitheater seats 12-15,000 
spectators, at prices from $5.00 
to 10.00. Song festivals can ac
commodate more because the 
center of the theater is not need
ed for dancers. $2 or $3 tickets 
would attract larger audiences.

Lithuanians iMeet Lithuanians
The greatest part of the ex

pense in presenting such pro
ductions is the traveling bill. 
Imagine the expense of traveling 
from Buenos Aires, Sidney, Ber
lin, Ottawa, Los Angeles, Flori
da, etc. This year larger parts 
of the travel bills were paid by 
the committee. Other years the 
greater part of that ė'fcpense was 
carried by the dartcers or the 
sponsoring organizations. 
Charter planes cut the expense 
tremendously, but what audien
ce can cover $75,000.00 worth of 
travel? The participants them
selves had everyday expenses. 
The youth of South America and 
elsewhere made great sacri
fices to attend, even though their 
travel expenses were practically 
covered. The United States 
dancers, from affluent organiza
tions and circumstances, did not 
need too much help.

In talking to a number of the 
young people that visited with 
us after the dance festival, we 
learned that they felt their sacri
fices were well worth the 
trouble. Whatpleased them most 
was the communications they 
were able to effect with Lith
uanian youth of other parts of the 
world. There will be a numberof 
international marriages after all 
of this.

The matter that made the trip 
even more important was the In
ternational Lithuanian Youth 
Congress that was scheduled at 
the same time. Some came to 
dance and others came to discuss 
their problems of Lithuanian- 
ism in the countries of their 
birth or adoption. This congress 
will be discussed on these pa
ges at another time, in the fol
lowing issues of this section.

This was a historic occasion for 
the youth and adults of Lithua
nian ancestry in all parts of the 
world. In another four years it 
may be repeated after all of the 
pros and cons are assessed. 
There is great enthusiasm for 
the dance festival, but many 
are wondering if the youth con
gress was worth all of the ex
pense.

P.P. Gabris

"Egi irti", a Lithuanian 
monthly magazine for children 
up to the fifth grade, is com
memorating its twentieth an
niversary of publication. It is 
printed and for the most part 
edited by the Sisters of the 
Immaculate Conception of Put
nam, Conn.

Peking’s Interest 
In Captive
Balts

Red Chinese support for Bal
tic and Ukrainian freedom as
pirations is the subject of a 
second article in the Caracas 
daily, El Universal, December 
21, 1971. The first article by 
Vieri Lodovico Pericoli was 
published on December 14.

The author quotes from a 
Manifesto published by the 
Ukrainian National Front, an 
organization which receives 
moral and material assistance 
from Peking. The Manifesto 
states that “Russian imperial
ists” had occupied Finland and 
had transformed a number ot 
European nations into their 
"colonie s” by “destroy- 
ing the indedendence of 
Estonia, Latvia and Lithuania.” 
The Manifesto goes on to urge 
all Ukrainians, those who have 
been deported to Siberia and 
those at home, to move away 
from Moscow and establish a 
socialist state entirely inde
pendent of Moscow. Finally, the 
Manifesto charges that Russia 
is quietly preparing new ag
gressions against Rumania, Al
bania and Yugoslavia.

Pericoli also quotes a Lithua
nian who managed to escape 
from Siberia to Iran. His one- 
year trek through Soviet Ter
ritory had made him realize that 
the non-Russian nationalities in 
Siberia are regarding China as 
their savior, while the Russians 
are openly disturbed. Also, in 
Lithuania as well as in the 
other Baltic countries, even 
among members of the Com
munist Party, there are grow
ing sympathies for Rumania. 
Earlier, sympathies were ex
pressed for Czechoslovakia and 
respect is shown for Yugosla
via, the Lithuanian saids_,.., , „

•’ubA -- rntiu.1 I- '

Goods and
Good Service 
are found 
in Outerspace
The paucity of consumer 

goods and poor consumer ser
vice persists in Lithuania. 
In a humoristic sketch the 
author daydreams of full shel
ves and polite sales people — 
in outer space!

Some go here, some there, 
but as for me — it’s other pla
nets!

In one of my hands — the 
rudder of the cosmic ship, in 
the other — a basket and a 
long list, what to buy and for 
how much. Wait for my return, 
ladies — I’ll bring a little gift 
for each of you as my office 
buddies had asked me.

And here is Mercury!
Not in vain does the planet 

carry the name of the god of 
trade. Shops, nothing but shops 
everywhere — more than there 
are bureaus in our capital. 
That’s why it’s so spacious 
there, so free, no elbows jam
ming the ribs.

And what selections of gifts! 
Celophane — and in three co
lors no less!

"And if I’d ask you to 
make a little change in the con
tents of the selection”, I ap
pealed to the salesgirl.

"Wfth pleasure”, she aays 
and smiles.

“1’11 keep these gloves, but 
please give me some perfu
me from that arrangement 
there . .and this shawl here ...”

"At your service, I’ll rewrap 
it immediately”, she smiles.

.. .In the solar system and 
in the galaxy in general I never 
heard:

"You, citizen, talk It over 
with the old woman at home, 
but here in the store you ei
ther buy it pronto or give your 
place to the next in linel”

(Literatūra ir Menas, Vilnius, 
March 1972)
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Susideginimų atgarsiai
Pasaulio spaudos agentūros — 

AP, UPI, Reuter ir kitos bei 
Vakarų spaudos atstovai Mask
voje ,š. m. birželio 13 d. pa
skleidė žinias apie tai, kad Va
rėnoje, Alytaus apskr., maždaug 
birželio 2-3, susideginęs jaunuo
lis.

Pagal iš Lietuvos gautus šal
tinius tas jaunuolis buvo užli
pęs ant keturių aukštų namų sto
go, apsipylęs benzinu bei kri
tęs žemyn. Jis miręs po ketu
rių dienų. Tais pačiais šaltiniais 
įvykis sukėlęs neramumus, riau
šes, panašiai kaip Kaune gegu
žės 18 - 19 d., tačiau režimo 
prižiūrima spauda apie tai nieko 
neminėjusi.

Birželio 14 d. žinios apie susi
deginimą Varėnoje pasklido ir 
Kanados, P. Amerikos, vak. Eu
ropos kraštų, Australijos, N. Ze
landijos spaudoje. ,

JAV dienraščiai apie naujus į- 
vykius Lietuvoje skelbė birželio 
14 d. laidose — ta proga daug 
kur nurodyta j tautinių nuotai
kų prasiveržimą Lietuvoje, į 
Lietuvos katalikų padėtį bei ka
talikų skundus, protestus. Spau
da pažymėjo, kad jaunimas buvo 
pats svarbusis gegužės - birže
lio mėn. įvykių Lietuvoje skatin
tojas, veikėjas.

Lietuvių jaunimas JAV-se, pa
tyręs apie antrojo jaunuolio su
sideginimą okup. Lietuvoje, 
reagavo gaivališkai surengtomis 
demonstracijomis. Viena pirmų
jų įvyko New Yorke, ties šv. 
Patriko katedra birželio 15 d. 
Čia juos subūrė demonstruoti 
Jaunimo Kongreso atstovai New 
Yorke. Jie atvyko ne tik iš paties 
New Yorko, bet iš gretimos N. 
Jersey valst. bei kitų aplinki
nių vietovių. Jaunuoliai demons
travo su žvakėmis, deglais, kars
tu, užrašais — Fifth Ave. šali
gatvyje demonstracija vyko nuo 
6 vai. vak. iki pusiaunakčio. 
New Yorko jaunimas, patyręs 
apie naujus įvykius buvo susi
siekęs su jaunuoliais Čikagoje, 
Detroite, Bostone, Clevelande ir 
kituose miestuose.

Maspeth, New York, V. Atsi
mainymo bažnyčioje, tragiš
kiems birželio įvykiams prisi
minti ir pagerbti pastaruoju me
tu Lietuvoje žuvusius bei su
imtuosius, birželio 16 d. įvyko 
naktinė adoracija, eiseųa su žva
kėmis miesto gatvėmis. 12 vai. 
naktį įvyko ir mišios.

I

Po Kalantos, Stonio — 
Andriuškevičius

Vakarų spaudos agentūros š. 
m. liepos 5 d. paskleidė naują 
ir reikšmingą žinią: Lietuvo
je, Kaune susidegino trečiasis 
lietuvis — šį kartą ne jaunuo
lis. Bandė susideginti, taip pat 
Kaune — ketvirtasis, be to, pa
saulis šį kartą patyrė apie lie
tuvių jaunimo — studentų pro
testą bei demonstracijas sos
tinėje — Vilniuje.

AP žinioje nurodyta, kad iš 
pasipriešinimo (dissident) šal
tinių buvę patirta, kad birželio 
mėn. 3 d. vienoje aišktėje Kau
ne apsipylė bepzinu ir susidegi
no lietuvis darbininkas Andriuš
kevičius. Jis miręs kitą dieną 
ir sovietų slaptoji policija jį neži
nomoje vietoje palaidojusi. Jis 
mirė protestuodamas prieš so
vietų okupaciją. Po savaitės, bir
želio 10 d. kitas darbininkas, 
62 m. amžiaus, Zališauskas, bu
vęs suimtas milicijos, apsipylęs 
acetonu — greit degančia me
džiaga. Tais pačiais šaltiniais, 
Varėnoje, gegužąs mėn. pabaigo
je susideginusio jaunuolio pa
vardė Stonis (ar Stonys). Jis 
buvo 23 m. amžiaus, šaltkalvis. 
Tuo bedu jau žinomos visų tri
jų susideginusių žygių datos: Ka
lantos — gegužės 14 d., Stonio

— gegužės 29 d. ir Andriuške
vičiaus — birželio 3 d.

Studentai 
demonstravo Vilniuje

AP agentūros žiniomis iš 
Maskvos, po trečiojo susidegini
mo neramumų nebuvę. Tačiau 
iš Lietuvos gautomis žiniomis, 
Vilniuje š. m. birželio 11-18 
d. tarptautinių rankinio sporto 
varžybų metu ten įvykusios stu
dentų demonstracijos, nu
kreiptos prieš okupantą. Studen
tai nušvilpė sovietų žaidėjus, 
nuoširdžiai sveikino kitų kraštų 
sportininkus ir pasiliko sėdėti 
grojant sovietų himną.

Be to, studentai platino Vil
niuje prieš sovietus nukreiptas 
skrajukes ir gatvėse buvo iška
binę Lietuvos trispalves. (Elta)

MIRĖ 
MARIJONA KUPRIENĖ

Po sunkių operacijų, š. m. bir
želio 9 Wyoming Valley ligoni
nėj mirė LRKSA 14 kuopos pir
mininkė ir kitų draugijų veikėja 
Marijona Kuprienė, gyv. 25 S. 
Meade St., Wilkes-Barre, Pa.

Pašarvota buvo direktoriaus 
Leagus įstaigoje.

Laidotuvės įvyko birželio 12. 
Nulydėjus §v. Trejybės bažny
čion gedulo Mišias atlaikė ir jaut
rų pamokslą pasakė vietinis kle
bonas prel. J. F. Baltusevičius; 
jam asistavo kun. James Mc- 
Gagahan ir kun. Albertas Bro- 
gus. Vargonais grojo ir solo gie
dojo muzikas Vacį. Romanas. Ka
pinėse paskutines gedulo pamal
das atkalbėjo prel. Baltusevičius 
ir čia pat palydėjusieji sugie
dojo “Dievo Angelas”.

Šermenyse ir laidotuvėse 
dalyvavo pažymėtinai daug 
žmonių. Tai gražus atsilyginimas 
velionei už jos puikią veiklą ir 
uolų dalyvavimą kitų linksmose 
iV"liūdnose sueigose.

Karstanešiais buvo 6 anūkai: 
Steve ir Gerald Kupriai, Ronald, 
John ir Anthony Naujaliai ir 
James DeMichele; o jauniausi 
anūkai — Michael Naujalis ir 
Edward DeMichele patarnavo 
per Mišias.

PADĖKA
Dukterys Birutė Naujalienė ir 

Aldona DeMichele, sūnus Ge
diminas Kupris su šeimomis 
nuoširdžiai dėkoja prel. J. F. Bal- 
tusevičiui, kun. Alb. Brogui ir 
kun. J. McGagahan; muz. Vac
iui Romanui; laidotuvių direk
toriui Leagui; karstnešiams; dė
koja giminėms ir kitiems už Mi
šių aukas ir gėles ir kitaip pa
gerbusiems velionės atmintį.

58-ji Lietuvių Diena 
Lakewood Parke, Pa.

Jau sueina 58 metai, kaip pir
mieji šios apylinkės lietuviai 
pradėjo švęsti Lietuvių Dieną.

Kilus pasauliniam pirmajam 
karui, lietuvių širdyse kilo viltis, 
kad Lietuva bus laisva ir nepri
klausoma. Ten Lietuvoje jauni
mas už laisvę kovojo ginklu, 
o čia Amerikos lietuviai organi
zuotai ruošėsi gelbėti savo ir 
savo tėvų mielą žemę.

šiais metais Lietuvių Diena į- 
vyko sekmadienį, rugpjūčio 13 
dieną. Programa prasidėjo 3 va), 
po pietų. Programoj dalyvavo 
moterų sekstetas “Žibuoklės", 
vadovaujamas Liudviko Stuko, 
iš New Jersey. Taip pat buvo tau
tinių šokių grupė iš 16 asmenų
— Šatrija, vadovaujama ponios 
Birutės Radzivanienės. Progra
ma buvo gana patraukli ir labai 
žavinga.

Salėje buvo išstatyta paroda
— skulptūra iš medžio šaknų,
kurią atvežė iš Toronto, Kana
dos. KA.J.B.

SAN FRANCISCO 
LIET. KLUBO 

VEIKLA
San Francisco ir apylinkės 

Amerikos Lietuvių Klubas rimtai 
rengiasi šių metų prezidenti
niams rinkimams.

šių metų liepos 14 d. įvyko 
sėkmingas Klubo susirinkimas 
daktaro Monstavičiaus namuo
se, San Francisco. Valstybinio 
Universiteto lektorius Mr. 
Gene Kotzian, Jr., buvo svečias 
kalbėtojas. Jis aiškino, kaip iš
laikyti ekonominį pastovumą ir 
kaip svarbu remti atitinkamą 
kandidatą besiartinančiuose 
prezidentiniuose rinkimuose.

Vytautas Šliupas, lietuvių 
vicepirmininkas Califomijos 
Tautybių Organizacijoj, pasa
kojo apie savo įspūdžius iš Lie
tuvos, kur jis ir žmona neseniai 
lankėsi. Susirinkimo dalyviai 
matė paveikslus apie dabartinį 
Kauną, Vilnių, taip pat apie 
Maskvą ir Bulgariją, kur šliupas 
matėsi su tenai dirbančiais inži
nieriais iš dabartinės Lietuvos.

Ponia B. Kellogg, Lietuvių 
Respublikonų Klubo pirmininkė 
iš San Carlos, padarė praneši
mą apie Mrs. Richard Nixon ati
darymą Ketvirtosios Lietuvių 
Pasaulio Šokių Šventės Chica- 
goje.

Mrs. Nixon pagerbti, p. Val
das Adamkus ir Mrs. Juzė 
Daužvardienė — Lietuvos Ge
neralinis Konsulas Chicagoje, 
suruošė priėmimą, kuriame po
nia' Kellogg taip pat dalyvavo.

Amerikos Lietuvių Respubli
konų Klubas yra įsijungęs į Ka
lifornijos Tautybinių Respub
likonų Tarybą ir dalyvauja tauty
bių grupavime (Nationalities) 
Washingtone.

LIAUDIES DAINŲ 
KATALOGAS

Lietuvoje dirbą lietuvių 
kalbos ir literatūros instituto 
folkloristai, pasinaudodami lie-: 
tuvių tautosakos rankrašty
nu, sudarė lietuvių liaudies 
dainų katalogą. Jis, pasak 
“Komį. Tiesos” liudija, ko
kius poezijos turtus yra su
kūrusi lietuvių tauta.

Katalogas apima apie 400, 
000 dainų užrašymų. Atsako
ma į daugelį mokslininkus bei 
praktikus dominančių klausi
mų. Dabar jau nustatyta, 
kad pvz. darbo dainų Lietu
voje sukurta 904, rinkėjai 
yra užrašę daugiau kaip 
20,000 jų variantų ir 4026 
melodijas. Kataloge užfiksuo
ta daugiau kaip 2500 vestu
vinių, daugiau kaip 1000 mei
lės, apie 1000 karinių istori
nių dainų su jų variantais.

Pasirodo, kad populiariau
sia lietuvių liaudies daina 
vaizduoja tėviškėn par
skrendančių gegute pavirtusią 
martelę. Šios dainos ligšiol 
užrašyta beveik 1500 va
riantų. Išleistas katalogas, 
manoma, palengvins folklo
ristams parengti sistematinį 
liaudies dainų leidinį. Su
rinktų lietuvių liaudies dainų 
ligi šiol paskelbta tik nedide
lė dalis — apie 5 proc. (E)

— o —
Kardinolo Patrick O’Boyle 

kvietimu — p. O. Kajeckienė 
š. m. birželio 25 d. dalyvavo 
Saint Matthews katedroje pon- 
tifikalinėse Mišiose, kurias laikė 
Apaštališkasis Delegatas JAV- 
se, arkivyskupas Luigi Raimon
di, Jo Šventenybės Popiežiaus 
Pauliaus VI vainikavimo sukak
ties proga, o birželio 30 daly
vavo surengtame priėmime.

Ant bėgių

Vytas vairuoja automobilį, o 
žmona su lagaminais patogiai 
sėdi užpakalinėje sėdynėje ir 
nurodinėja kur ir kaip važiuo
ti. Pritrūkęs kantrybės, vynu 
sustabdė automobilį ant gele
žinkelio bėgių taip, kad prieki
nė dalis Jau buvo persiritus. Iš 
tolo atšniokščia traukinys. Žmo
na šaukia:

— Ar tu pasiutai! Važiuok 
greičiau, traukinys ateinat

— Aš savo dalį pervežiau, o 
tu pervežk savo!

Tautinių šokių šventėj pasirodo žavios lietuvaičių eilės. Nuotr. L. Kanto

Lietuvių išeivių sostinė Vaka
ruose — Čikaga š. m. birželio 
30 — liepos 2 d. pergyveno iš
skirtinas, reikšmingas dienas.

Birželio 30 d. Conrad Hilton 
viešbuty buvo iškilmingai atida
rytas Antrasis Pasaulio Lietuvių 
Jaunimo Kongresas, gi liepos 
2 d. Čikagos Amfiteatre įvyko 
Ketvirtoji Tautinių Šokių 
Šventė.

Jaunimo Kongresą atidarė 
PLJK Komiteto pinu. Romas Sa- 
kadolskis; žodžiu sveikino lais
vosios Lietuvos diplomatų ir sa
vo vardu Lietuvos gen. konsulė 
Čikagoje J. Daužvardienė; Pa
saulio LB pirm. St. Barzdukas, 
Vliko pirm. dr. J. K. Valiūnas, 
dr. J. Kazickas ir I-jo Pas. Liet. 
Jaun. Kongreso vardu A. Zapa- 
rackas. Invokaciją sukalbėjo kun. 
A. Kezys ir J. Juozupaitis; į- 
neštos keliolikos valstybių vė
liavos; buvo pristatyti Kongreso 
delegatai — jų buvo 250.

Dalyvavo vyskupai V. Brizgys 
ir A. Deksnys ir Lietuvos kon
sulas Kanadai dr. J. Žmuidzinas.

Kongresas buvo tęsiamas lie
pos 1-15 d.

IV Tautinių Šokių Šventę šiais 
metais pagerbė, atvykusi specia
liai JAV Prezidento R. M. Nixonp 
žmona — ji atidarė šventę. Kal
bėjo Rengimo komisijos pirm, 
dr. L. Kriaučeliūnas, V. Adam
kus, sen. Ch. Percy ir Kongre
so Atst. Rūmų narys E. J. Der- 
winskj.

Šventė vyko pakilioje nuo
taikoje, sutraukusi per 12,000 
žiūrovų; šokėjų buvo 2,000.

Šokių šventei ypatingą dėmesį 
skyrė ypač Čikagos keturi dien
raščiai: “Chicago Tribune, “Sun- 
Times”, “Today” ir “Chicago 
Daily News”; įdėta visa eilė pre
zidento žmonos su lietu
vaitėmis nuotraukų. Šventę pla
čiai vaizdavo keturi Čikagos te
levizijos kanalai, aprašė ir kitų 
miestų spauda.

Abu įvykiai buvo ypatinga 
lietuvių tautinio solidarumo, są
moningumo, ryškaus organizuo
tumo bei tradicijų išraiška. (Elta)

LIETUVIŲ JAUNIMO 
KONGRESO

PAREIŠKIMAS
Antrasis Pasaulio Lietuvių 

’jaunimo Kongresas, parengia
muosius darbus pradėjęs atski
ruose kraštuose ir kolektyviai 
vykdęs Chicagoje, Kento uni
versitete, Romuvos stovykloje 
bei Toronte, į pasaulio lietuvius 
kreipiasi šiuo pareiškimu:

Nuoširdžiai dėkoja visiems 
įgalinusiems Kongresą įvykdyti: 
visų savo institucijų darbuo
tojams, visiems rėmėjams ir au
kotojams.

Kongreso nutarimams vykdyti 
ir jaunimo veiklai ryškinti bei 
planuoti Kongresas įsteigė Pa
saulio Lietuvių Jaunimo Sąjun
gą, kuri:

1) veiks Pasaulio Lietuvių 
Bendruomenės ribose, glaudžiai 
su ja bendraudama ir bendradar
biaudama;

2) atskiruose kraštuose bus sa

LIET. JAUNIMO KONGRESAS 
IR ŠOKIŲ ŠVENTĖ

varankiška ir autonomiška pa
gal vietos sąlygas bei galimybes;

3) jungs lietuvių jaunimo or
ganizacijas ir organizacijoms ne
priklausantį jaunimą ir derins 
bendrą lietuviškąją jų veiklą.

Pasaulio Lietuvių Jaunimo 
Sąjunga savo pirmininku išrinko 
Antaną Saulaitį, S.J., ir valdybos 
nariais — Nėlidą Zavickaitę iš 
Argentinos, Edmundą

Šiurpūs 
kalinio Liudviko Simučio 

pergyvenimai

Rusų pogrindžio leidiny “Pas
kutinių įvykių kronika” 18 n-je 
(1971 m. kovo mėn.) viename 
skyriuje rašoma apie septynis 
Mordovijos stovyklų politinius 
kalinius. Septintasis yra lietu
vis — Liudvikas Simutis, Ado
mo sūnus, gimęs 1935 m. Pa
skelbta, kad Simutis esąs lai
komas specialaus režimo (griež
to) sąlygose, kad jis buvęs veik
lus dalyvis pogrindžio organi
zacijos “Lietuvos Laisvės Kovos 
Sąjūdis” (LLKS). Jis buvo su
imtas 1955 metais ir nuteistas 
mirties bausme — sušaudymu. 
Sovietų Sąjungos A. Tarybos 
Prezidiumas mirties bausmę pa
keitė 25 metų sunkiųjų darbų 
stovykla.

Prašymas paleisti nepatenkin
tas

Simutis, 15 metų iškalėjęs 
stovykloje, 1970 m. liepos mėn. 
kreipėsi į Sovietų Sąjungos A. 
Tarybos Prezidiumą, prašyda
mas jį paleisti. Jis nurodė ne
jaučiąs simpatijų sovietų val
džiai ir ypač dėl įvykių jo jau
nystėje. (Čekistai nukankino 
jo tėvą, Lietuvoje buvo vykdo
mas teroras, lietuviai buvo ve
žami į Sibirą ir kt.). Be to, Si
mučio svikatai pašlijus ir jam 
šiuo metu atsisakant kovos 
(nes ji būtų beprasmiška), jis 
prašė jį paleisti laisvėn.

Vyriausioji Prokuratūra So
vietų Sąjungoje, su Liudviko Si
mučio prašymu susipažinusi, pa
darė sprendimą: šiai bylai per
žiūrėti nėra pagrindo.

“Norėjau gyventi, mokytis ir 
žaisti..

L. Simutis savo rašte — pra
šyme palietė pogrindžio veiklą 
Lietuvoje, priminė partizanų 
žygius, nusiskundė, kad Lietu
vos partizanai nesulaukę iš 
svetur jokios pagalbos. Jo žo
džiais, rusai jo tėvą žiauriai 
nukankino 1941 m., tuo metu, 
kai dar LLKS neveikė.

Jis rašė: “Norėjau gyventi, 
mokytis ir žaisti... Tačiau 
koks gyvenimas, kai jau trečią 
parą gatvėje guli nužudytas kai
mynas ir neleidžiama jį palai
doti, koks gi mokymasis, kai 
tai vienas, tai kitas mokslo drau
gas neateina į mokyklą, šeimos 
išvežamos į Sibirą, ar Jaunieji 
gali žaisti, kai suaugusieji ver
kia?"

Andriuškevičių iš Urugvajaus, 
Emantę Mikuckytę ir Vilių Am- 
brozevičių iš Brazilijos. Jaunimo 
Komunikacijos Centras sudaro
mas Jungtinėse Amerikos vals
tybėse ir jam vadovaus 
Romas Sakadolskis.

II PLJK Prezidiumas 
Torontas,
1972 Jaunimo Metų liepos 16 d.

Simutis pabrėžė: mano širdis 
ne akmeninė, negalėjau likti 
nuošaly. Jo veikla, jis rašė, bu
vo garbinga, jis nesiekęs nau
dos ir jis tik vykdęs pareigą sa
vo tėvynei, tautai ir visai 
žmonijai.

Ar galima gerbti sovietų 
santvarką?

L. Simutis, 15 metų stovyk
loje praleidęs, aprašo gyveni
mą joje, tai, kaip jam daž
nai teko badauti, vis reikėjo 
klausytis stovyklos pareigū
nų keiksmų: esi banditas, nusi
kaltėlis . . .

Jei jis toliau būsiąs laiko
mas stovykloje (tai ir įvyko, 
Maskvai, jo nepasigailėjus — 
E.), kai jo sveikata žymiai pa
blogėjusi, tai, jis, rašo, “būsiu 
teisus, manęs, kad 1956 metais 
mirties bausmę pakeitus darbo 
stovykla, buvo pasiryžta mane 
nukankinti nepakeliamose sąly
gose”. Pažymi: tokiai padėčiai 
esant jis, Simutis, negalėjęs so
vietų valdžiai, santvarkai įgyti 
nei pagarbos, nei pasitikėjimo.

Jis teigė esąs priešingas kerš
tui ir pabrėžė: tikiu į teisingu
mo laimėjimą.

Prašymą pasigailėti Liudas 
Simutis siuntė ne legaliu, ofi
cialiu keliu — per stovyklos 
specialų skyrių, bet kitais bū
dais. Jis norėjo išvengti cenzū
ros, be to, jis būtų buvęs nu
baustas. Maskva Simučio prašy
mą atmetė. (Elta)

Pastaba: L. Simučio pareiški
mas — svarbus dokumentas. 
Tai retas, laisvąjį pasaulį pa
siekęs, Sovietų Rusijos darbo 
stovyklų kalinio šauksmas. (E)

Marlborough's 
žodynas .

LITHUANIAN SELF-TAUGHT 
PARUOSTAS

inKsniwwi
Knyga pritaikyta mokantiem 

angliškai ir oorintiem mokytis 
lietmriška). Apima rūpestingai 
parinktus Žodžius posakius ir 
pašnekėsiu* su fonetiniu anglų 
kalbos ištarimu.
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